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Odborné publikace vydané Českou stomatologickou komorou 2004–2014
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Repetitorium klinické farmakologie 
pro praxi zubního lékaře
Doplněné a rozší řené vydání

Vladimír Ščigel

Repetitorium klinické farmakologie 

320 Kč

Magistraliter receptura 
ve stomatologii
Zbyněk Sklenář,  
Vladimír Ščigel

Magistraliter receptura 

340 Kč

Rukověť zubního lékaře – 
temporomandibulární 

poruchy v praxi
Jiří Zemen

Rukověť zubního lékaře

350 Kč

Vývojové a získané poruchy zubů 
a tvrdých zubních tkání

Vlasta Merglová,  
Romana Ivančaková

Vývojové a získané poruchy zubů 

310 Kč

Zubní kaz a jeho prevence 
v časném dětském věku

Vlasta Merglová, 
Romana Ivančaková

Zubní kaz a

250 Kč

Ortodontický atlas 
Magdalena Koťová

Ortodontický atlas 

650 Kč

1.	 	Na	dobírku
Knihy lze objednat písemnou formou na základě vyplnění formuláře, 
který získáte dvěma způsoby:

 z on-line na www.dent.cz (sekce Pro členy/odkaz Ediční činnost)
 z  poštou – formulář vám bude zaslán na základě telefonické žádosti  
(tel.: +420 234 709 630, Ing. Jolana Kunrtová)

Objednat lze maximálně	7	kusů	knih.
Cena	dobírky = cena knih + 135 Kč (poštovné, balné).
Objednatel obdrží zásilku do 14 dnů. 

Kde	a	jak	knihy	koupíte:
2.	 Přímý	prodej

 z v recepci Apolenky, sídla ČSK – Slavojova 22, Praha 2
 z na vzdělávacích a dalších akcích ČSK

Podrobné informace a recenze knih:

www.dent.cz

Rukověť zubního 
lékaře – ošetřování 
pacientů s komplikujícím 
zdravotním stavem
Věra Bartáková,  
Robert Houba, Jiří Zemen

V případě významného zájmu o některý z již vyprodaných titulů zváží ČSK jeho dotisk. 

Repetitorium 
klinické 
farmakologie 
pro praxi 
zubního lékaře
Vladimír Ščigel

Rukověť zubního 
lékaře – pacient 
se zdravotním 
rizikem
Robert Houba, Jiří 
Zemen, Věra Bartáková

Kouření 
a dutina ústní
Radovan Slezák, 
Aleš Ryška

Neodkladné stavy 
v ordinaci zubního 
lékaře
Vladivoj Tuzar,  
Martin Štěpán, 
Stanislav Machart

Radiační ochrana 
při zubních 
radiodiagnostických 
vyšetřeních 
Otto Kodl a kol.

Malé 
ilustrované 
repetitorium
Radovan Slezák 
a kol.
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Editorial

Proč se zaregistrovat do SSS ČR?

Milí čtenáři, především studenti,
jsem moc rád, že Vám mohu předat další číslo našeho StuDenta, shrnu-

jícího většinu zubařského dění za poslední dva semestry. Záměrně dodávám 
našeho, protože takto jej opravdu vnímám. Celý jeho obsah tvoří studenti 
na základě svých dojmů ze stáží, z účasti na mnohých projektech a ze své 
dobrovolné volnočasové aktivity. 

I tentokrát budete mít možnost dozvědět se více o hlavních událostech 
pořádaných sdružením. Přečíst si také budete moct o zkušenostech českých 
studentů z mezinárodních akcí. V neposlední řadě se pak z rozhovorů do-
zvíte více o panu dr. Sedelmayerovi, o tom, jak studium zvládá Česká Miss 
World, nebo o tom, jaké je organizovat studentský kongres a vést sdružení 
studentů stomatologie.

Hlavním důvodem, který vedl ke vzniku sdružení, byla snaha zpřístup-
nit studentům zahraniční stáže. Což se podařilo a samozřejmě daří doteď. 
Existuje nespočet míst na  zeměkouli, která můžete navštívit a naučit se no-
vým věcem, stačí jen pohledat na webu SSS ČR. Když tam zavítáte, najdete 
spousty dalších informací. Jako jsou fotky z různých společenských akcí, kte-
ré sdružení pořádá – počínaje reprezentačním plesem a konče sportovními 
turnaji. Nesmíme opomenout ani program Ve zdravé ČR zdravý zub, který se 

• členství je bezplatné
• přináší to mnoho výhod
• členem se může stát každý
• student zubního lékařství

Věřím, že časopis Vám bude dobrým společníkem v chvílích nudy. Záro-
veň doufám, že díky svému obsahu Vám dodá špetku inspirace, jak si zpes-
třit chvílemi trochu jednotvárné studium. Články v  příštím vydání už tak 
nebudete třeba pouze číst, ale sami psát.

Děkuji všem skvělým lidem, kteří mají chuť přispět svou rukou k  dílu 
a podíleli se tak na vzniku tohoto vydání. 

Martin Wzatek
editor.ssscr@gmail.com

rozšiřuje i do zahraničí. Dalšími aktivitami, které sdružení zprostředkovává, 
jsou různé přednášky a  workshopy týkající se zajímavých témat, na která 
není ve výuce prostor.  Od roku 2012 pořádá SSS ČR také vlastní studentský 
kongres, kterého se jako budoucí zubaři můžete zúčastnit. 

Stačí jen na webu www.ssscr.cz/prihlaska vyplnit formulář a začít vyu-
žívat výhod, které SSS ČR přináší. 



Týdenní stáž
v Amsterdamu
na ACTA

Po letošním ukončení studia s mojí kolegyní MDDr. Veronikou Janíkovou 
jsme přemýšlely, kam se  vydat na odbornou stáž. Rozhodování bylo těžké, 
ale nakonec padla volba na univerzitu ACTA v Amsterdamu. Plno pozitiv-
ních ohlasů, sýra, kol, kanálů a chrochtajících Holanďanů. Už jen toto nás 
zcela oslnilo. Společně se 4 studenty (Jana Nakládalová, Kateřina Potěši-
lová, Jan Stibal, Peter Dírer) olomoucké fakulty jsme vzletěli a pak přistáli 
na letišti Schiphol v Amsterdamu. Zorientovali jsme se na letišti a v  jejich 
„kartovém systému“ a vydali se vstříc „holandské divočině“. 

Vždy si chystám vše dopředu, mapy, trasu a tak, ale jelikož s námi jeli 
2 statní chlapci, tak jsem tu zodpovědnost nechala na nich. Ano, chvílemi 
jsme bloudili, než jsme se dostali do našeho příbytku, ale aspoň jsme se 
pořádně nasmáli a kolemjdoucí lidé taktéž. Janča mezitím vytrhla rukojeť 
z  kufru. Ale to už jsme věděli, že je cíl na dosah. Horší bylo se dostat do 
4. patra s 20kilovými kufry po strmých schodech. Bydlení krásné, zvláště ten 
pruhovaný koberec a jelen z papíru na zdi mě zaujal.

Už před odletem jsme byly v kontaktu s Anou a Annikou, které nás měly 
na starosti. Sepsaly nám cestu do města, do školy, abychom se tam neztra-
tili.

Vzhledem k tomu, že jsme přiletěli v sobotu večer, tak jsme měli celou 
neděli na uskutečnění výletu do centra. V sobotu večer jsme mohli ochutnat 
jejich typická jídla jako pizza, panini a uvítali se s Hertogem Janem.

V neděli ráno jsme vyšli poznávat krásy města. Počasí nám přálo, tak 
jsme se fotili všude, kde se dalo. Fotečky s koly, se zubem u zubní ordinace, 
u kytiček, u Museumplein. Pak samozřejmě u nápisu  „I am Amsterdam“ a to 
se všemi písmenky. 

Potom, co nás málem úspěšně přejelo několik cyklistů, jsme se odebrali 
přes Leidseplein (kde je mj. i obchod MINI) dále až na Red Light District, kde 
je to prý zajímavější v noci. S linoucí se vůní z okolních coffee shopů jsme se 
odebrali na cestu zpět, kterou jsme nakonec našli.

V pondělí ráno jsme se dopravili na univerzitu, Annika s Anou nás pro-
vedly celou fakultou a dostali jsme čipové karty pro vstup na celý týden. 

Po úvodní hodině jsme si šli vyzkoušet 3D preparaci na Simodontu. Což 
je perfektní věc na naučení se, na fakultě jí hodnotí progresi žáka podle pro-
cent odpreparované kavity. Po nasazení brýlí se díváte na obrazovku, pod 
kterou držíte „rukojeť vrtačky“, při preparaci je zde cítit odpor, jako kdybyste 
opravdu reálně preparovali. Člověk si na to musí zvyknout, ale velice nás to 
všechny chytlo.

Dále nás čekala hodina funkční anatomie, kde jsme se bavili o MicroCT 
a  jeho výhodách a  nevýhodách. Poslední lekce tohoto dne byla o  Special 
Care Dentistry.

Po tomto vyčerpávajícím dni jsme si šli nakoupit základní potraviny jako 
Hertoga Jana apod. a  ve večerních hodinách šli s  Annikou a  Anou a  jejich 
okouzlujícími kamarády, kteří pořád sršeli vtipy, na večeři. Pak jsme se ode-
brali zpět domů, ale nějak nám to nedalo, tak jsme se odhodlali jít do víru 
světel rozzářeného města. Podnikli jsme romantickou procházku po Red 
Light District, a  pak potkali česko-slovenský bar. Domů jsme šli zkratkou 
a došli až v ranních hodinách.

Další den jsme se odhodlaly s Verčou vstříc oceánu, což jsme pak zjisti-
ly, že není oceán, ale jezero. Tam jsme nedošly, poněvadž jsme jeli opět na 

univerzitu, kde nás čekal digitální scan zubů a potom Saliva test. Obě hodiny 
byly velice poučné a zábavné, tedy až na to „slintání“.

Ve středu jsme na sebe hodili naše bílé neodolatelné úbory, nafotili 
fotky u křesla a spěchali na další lecture, tentokrát na téma radiologie, kde 
jsme si nejdřív strčili hlavu do CT a pak si říkali, jak se správně dělají OPG 
snímky a poté hodnotili jednotlivé kazuistiky a co by to tak mohlo být a kde 
je problém. 

Pak následovala stáž na parodontologii, kde jsme sledovali provádění 
indexů CPITN a následně plán ošetření u jednotlivých pacientů. Místní dok-
toři na nás byli velmi milí a byli velmi rádi za jakýkoliv dotaz na ně. Poté nás 
pozvali na jejich večerní meeting, kde se hodnotili jednotliví pacienti a co 
s nimi dál. 

Večer jsme se vydaly konečně vstříc oceánu, který vlastně nebyl oceá-
nem, ale byly jsme nadšené, že vidíme vodu (ne že by jí nebylo v Amsterda-
mu dosti).
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Ve čtvrtek měli naši kolegové stáž na Implantologii a my měly s Verčou 
volný den. Ano, vzaly jsme to střemhlav. Navštívily jsme Muzeum Van Go-
gha, Flower market, nakoupily nějaké suvenýry a  se sto jarními kilometry 
v nohách jsme se dokodrcaly zpátky na naši vilku. V pátek jsme měli ještě 
stáž na oddělení orální biologie, kde nám hovořili o výzkumu na fakultě a je-
jím vývoji.

Po odevzdání karet nás Annika s Anou vzali na Albert Cyupstraat mar-
ket, kde jste mohli najít opravdu vše. Vyzkoušeli jsme jejich herinky v housce 
i  poffertjes (mini lívance). Vyfotila jsem se s  místním psem a  pokračovali 
jsme v cestě směrem na Central Station, udělali pár fotek, rozloučili jsme 
se s holkami, poděkovali za všechno a vydali se vstříc přístavu. Počasí nám 
vždycky nepřálo, ale jak se na Amsterdam sluší a patří, tak pršet občas pro-
stě muselo.

Den se se dnem sešel, najednou tu byla sobota a my museli říci papá. 
Bohužel. Ale myslím, že pokud se budu někam vracet, tak do Amsterdamu 
určitě! Bedankt voor alles.

MDDr. Tereza Bacová
LF MUNI Brno
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Mecheche Brno
podzim 2013

Tak na jaké téma uděláme letos v Brně Mecheche? Co třeba národnosti? 
Tak jo. A už to bylo. 

Od osmi večer jsem napjatě očekávala první odvážlivce v maskách.  Nej-
dříve dorazila slečna prezentující Irsko, která překvapivě není studentkou ZL, 
ale velmi blízkého oboru -  dentální hygieny. Její přítomnost mě vysvobodila 
z osamělosti a rychleji tak uběhl čas, který jsme strávily čekáním na další 
účastníky. Ti se postupem času začali po skupinkách hrnout a bylo se na co 
dívat. Ukázalo se, že nejoblíbenějším státem večera je Francie, který si pro 
svou masku vybralo asi 10 aktérů. 

Dorazil i  krásný milostný pár z  Egypta, nádherné havajské tanečnice, 
vášnivá Maďarka, přitažlivá Indka, nezkrotná Španělka, nesmělé Japonky, 
okouzlující Mexičan, neohrožení Slováci a mnoho dalších úžasných masek. 
Jediný kontinent, jenž neměl své zastoupení, byla Austrálie. :-)  

A jak už bývá zvykem, po půlnoci, kdy ve Freelandu zavírají, se dobře na-
ladění kolegové a kolegyně přesunuli do klubů, kde šířili svou dobrou náladu 
až do ranních hodin. 

Kateřina Křenková
4. ročník, LF MUNI Brno



Dental Summit Praha 2013

Už tretí rok Hradecký dentální vzdělávací institut organizoval konferen-
ciu Dental Summit. Akcia sa tešila výbornej organizácí a hojnej účasti. Medzi 
prednášajúcimi boli odborníci z Českej republiky aj zo zahraničia a krédom 
tohto ročníku bolo: Správna diagnóza, správna liečba. A tomuto heslu boli 
podriadené aj témy prednášok.

Program sa začinal vo štvrtok 10.10 ráno prednáškou Thomasa J. Salina-
sa z Mayo Clinic o keramických materiáloch. V tejto prednáške porovnával 
rôzne keramické materiály a prezentoval výsledky záťažových testov. Tiež 
objasňoval spôsoby adhézie keramiky s inými protetickými materiálmi.

Po ňom sa doktor Ivo Marek vo svojej prednáške zaoberal estetickým 
problémom tzv. gummy smile, čo je vlastne jav, kedy pri úsmeve dochádza 
k  odhaľovaniu ďasien. Vysvetloval nám najčastejšie príčiny, ako napríklad 
skeletálne anomálie, silný ťah mäkkých tkanív, alebo gingiválna hyperplá-
zia. Samozrejme ku každej príčine uviedol aj jej optimálnu terapiu. 

Tretiu prednášku viedol Jan Behring z Nemecka a bola o liečení chronic-
kej parodontitídy pre praktických zubných lekárov. V nej sa s nami podelil 
o  svoje skúsenosti s  liečením parodontologických pacientov a  upozornil 
na úskalia, na ktoré treba pri takejto liečbe dať pozor.

Po obede profesor Camillo d’Arcangelo prednášal o adhezívnej restorá-
cií zubov a jej využití pri rekonštrukcí výšky skusu a liečbe problémov s TMK. 
Svoju prednášku doplnil kazuistikami a svojimi skúsenosťami s používaním 
adhezívnej rekonštrukcie zubov.

Prvý deň kongresu bol ukončený panelovou diskusiou na tému manaž-
ment praxe. Medzi diskutujícimi boli aj páni doktori Cyprich, Nožička, dok-
torka Dúbravská a iný. Moderovania sa zhostil MUDr. Josef Kunkela. V dis-
kusii bola preberaná problematika priamych platieb a zmluvy s poisťovňou. 
Tiež sa hovorilo o zamestnávaní absolventov a ich výchove.

Na druhý deň sme sa všetci veľmi tešili hlavne na live show. V zadnej 
časti prednáškovej haly bola postavená provizórna stomatologická ordi-
nácia na praktické ukážky práce zubného lekára. Live ukážky boli snímané 
prenosnými kamerami a kamerami v operačnom mikroskope a naživo pre-
mietané na veľké plátno.

Hneď prvú mal MUDr. Daniel Černý a predvádzal v nej endodonciu mo-
láru. Sondovanie koreňových kanálikov, opracovanie aj post endodontické 
ošetrenie. Počas celej ukážky komentoval svoj postup, používané nástroje 
a odpovedal na dotazy publika.

Druhým bodom piatkového programu bola prednáška MUDr. Zallma-
novej o aktuálnych trendoch v endodoncii. 

Druhá live show bola v podaní MUDr. Josefa Kunkely o využití CT a po-
čítačovej 3D navigácie v zavádzaní implantátov a následnom protetickom 
ošetrení. Ukazoval nám, ako sa v  počítači dá podľa CT snímku navrhnúť 
miesto a  smer zavedenia implantátu a  vyrobiť si šablónu, podľa ktorej je 

implantát zavedený presne tak, ako sme si to v počítači naplánovali. Toto 
je dôležité hlavne pri implantovaní väčšieho počtu implantátov, ktoré budú 
niesť rozsiahlu protetickú prácu, na zabezpečenie ich paralelity. Potom sa 
v počítačovej simulácii vymodeluje korunka a nechá sa CERECom vybrúsiť.

Ďalšiu prednášku mala MUDr. Cyprichová o pedostomatológii. Vysvet-
lovala dôležitosť pravidelných návštev dieťaťa u detského stomatológa aj 
RTG snímkov na včasnú diagnostiku nezaložených a  retinovaných zubov. 
Rozprávala aj o iných aspektoch a úskaliach ošetrovania detského pacienta.

Tretiu live show mal MUDr. Radek Mounajjed. Prakticky predvádzal 
brúsenie zubu na estetickú fazetu z keramického materiálu. Počas ukážky 
nabrúsil dva zuby; pričom jeden nabrúsil tak, ako by sa to malo správne ro-
biť, a na druhom poukazoval na najčastejšie chyby, ktorých sa stomatoló-
govia dopúšťajú pri preparácii na fazetu. Po skončení programu sme si mohli 
všetci obidva tieto zuby pozrieť a ohmatať v rukách.

Tretia live show už bola posledným bodom programu Dental Summi-
tu. Všetci účastníci ale mali v rámci vstupenky na Dental Summit aj vstup 
na súbežne prebiehajúci stomatologický veltrh Pragodent. Na tejto výstave 
sme mali možnosť prezrieť a vyskúšať si napríklad kreslá, stoličky, lupové 
okuliare, operačný mikroskop, alebo rukavice rôznych materiálov a vôní.

Oba dni bola počas obeda pripravená súťaž pre študentov. Prebiehala 
tak, že najskôr bolo pustené video zachytávajúce preparáciu, alebo dostav-
bu a následne boli k tomuto videu otázky a študenti odpovedali pomocou 
hlasovacích zariadení, ktoré dostali pri registrácii. 

Ak som spomínal, že štvrtkový program končil panelovou diskusiou, tak 
to nebola úplne pravda. Večer sa totiž konala Dental Summit Party, ktorú 
moderovalo duo Těžkej Pokondr. Odovzdávali sa ceny pre najlepších vysta-
vovateľov na Pragodente a vypočuli sme si príhovory od organizátorov. Po 
tomto oficiálnom programe najprv zaspieval Těžkej Pokondr a potom prišli 
na pódium NO NAME a rozprúdili prvotriednu zábavu. Asi najlepším mo-
mentom večera bolo, keď Dr. Kunkela spieval s Igorom Timkom duet Ná, ná, 
ná, ktorý obyčajne spievajú so skupinou Chinaski.

Nakoniec chcem ešte spomenúť organizačnú stránku kongresu. Chvá-
lim prípravu, priebeh registrácie, catering aj audiovizuálne zabezpečenie, no 
špeciálne by som rád vyzdvihol hlasovacie zariadenia a SMS otázky publika. 
Mal som pocit, že po technickej stránke bol Dental Summit výborne zorga-
nizovaný, dozvedel som sa zaujímavé veci a naozaj som si to užil.

MDDr. Matej Kováč
LF MUNI Brno
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Valná hromada podzim 2013

Venku příjemně svítí slunce, krajina okolo se barví do všelijakých barev 
podzimního listí a rodiče s dětmi vyrážejí do parků, aby opět po čase patřič-
ně provětrali své ať už po domácku zhotovené či v obchodě zakoupené dra-
ky. Tak toto se asi vybaví spoustě z nás, jestliže máme za úkol jmenovat pár 
asociací na téma podzim. Teda pokud zrovna nejste členem SSSČR. Ti si totiž 
toto roční období spojují s alespoň ještě jednou další událostí – podzimní 
valnou hromadou. A nutno říct, že tak, jako se letos vydařil onen podzim, 
tak podobně se vydařila i první valná hromada dalšího školního roku.

Tentokrát připadla organizace na kolegy z Olomouce, což určitě učinilo 
šťastnými spoustu z místních studentů, a také se následně projevilo na je-
jich početné účasti. Stěžovat si ale jistě nemohli ani Brňáci a vrtáci z Hradce. 
Z Prahy a zvlášť pak z Plzně to bylo sice trochu dál, ale i tak jsme se nako-
nec všichni sešli v nečekaně vysokém počtu v pátek 18. října na chatě v Do-
mašově nad Bystřicí, tedy kousek za Olomoucí, připraveni až do nedělního 
odpoledne vytrvale řešit záležitosti okolo sdružení. Nicméně, před takovým 
výkonem je potřeba se zprvu dostatečně adaptovat na nové prostředí, a prv-
ní večer po příjezdu se tedy nesl v  seznamovacím duchu, pro jehož účely 
krásně posloužil místní klavír a zásoba čepovaného piva.

I  proto se v  sobotu možná některým lezlo poněkud hůře z  postele, 
avšak projevila se trénovanost z průběhu náročného studia, a mohli jsme 
tak již dopoledne začít samotnou hlavní náplň, a sice projednávání věcí tý-
kajících se sdružení. I přes rychlé vyřizování nám to zabralo celý den. Pročí-
taly se zprávy funkcionářů, debatovaly nové návrhy, jednotliví účastníci pak 
ve volbách mohli uplatnit své ambice a  dosáhnout na některou z  mnoha 
funkcí, které studenti ve sdružení zastávají. Něco po šesté hodině večerní 
nás pak navštívil samotný prezident ČSK (Česká stomatologická komora), 
pan MUDr. Pavel Chrz, spolu s  členem představenstva komory, panem 
MUDr. Jaroslavem Vostrejžem, aby s námi debatovali o kvalitě studia, situ-
aci po dosažení titulu, aktivitách komory a větším prohloubení spolupráce 
mezi našimi organizacemi. Po této vložce jednání pokračovalo svým posled-
ním bodem, v jehož průběhu jsme např. zvolili novou hymnu sdružení nebo 
si poslechli tradiční záležitost „Zubní kámen“ (zpívanou prvními ročníky na 
každoročním plesu SSSČR) v podání excelentního brněnského vedení. Ko-
nečně až pak mohla začít volná zábava, která se protáhla do brzkých ran-
ních hodin posledního dne pobytu.

Následující dopoledne patřilo workshopu pana MDDr. Petra Kučery na 
téma strojové endodontické ošetření a plnění kořenových kanálků. Možnos-
ti, jak se zdokonalit ve výše zmíněném směru, hojně využila většina přítom-
ných (došlo k  naplnění účastnického limitu kurzu) a  pod taktovkou pana 
doktora pilně pracovala až do nedělního odpoledne. Když skončila i  tato 
edukační a zároveň poslední část programu valné hromady, zmoženi nároč-
ným víkendem jsme se postarali o úklid chaty a postupně se odebrali zpět 
do svých studijních měst.

Celý víkend se velice vydařil. Každý den nám perfektně vařily zdejší paní 
kuchařky a my se tak nadlabávali jídly jako guláš, smažený řízek či svíčková 
na smetaně. Olomoučtí organizátoři zvládli svou úlohu na jedničku a pový-
šili tak pomyslnou laťku opět o něco výš. Zda-li ji překonají kolegové z Plzně, 
se dozvíme opět za půl roku, kdy se bude konat další, tentokrát jarní valná 
hromada, na kterou se již všichni velmi těšíme.

Martin Wzatek
LF MUNI Brno
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Rozhovor s Českou Miss World 2011

Petr Šašek: Jak jsi se dostala k Miss?
Denisa Domanská: Od malička jsem se účastnila různých pěveckých 

soutěží, hrála na klavír, tančila. Byla jsem zvyklá překonávat trému před 
obecenstvem. Již od 16 let jsem se pohybovala v prostředí modelingu a zú-
častnila se několika méně známýchsoutěží, kde jsem získala zkušenosti. 
Proto jsem se nebála přihlásit se také do soutěže Česká Miss. 

Měla jsi na střední individuální plán?
Individuální plán jsem neměla. Ale měla jsem velkou výhodu v tom, že 

paní ředitelka gymnázia a  ostatní profesoři mi vycházeli vstříc. Dávali mi 
důvěru, že se zameškanou látku sama doučím.  Dodnes jsem mezi ostatní-
mi modelkami pověstná tím, že každou volnou chvíli, při čekání na makeup 
nebo na nácviky choreografie přehlídky, trávím se skripty v ruce. Díky tomu 
můžu i dnes kloubit studium na vysoké škole s prací.

Proč jsi se rozhodla pro zubní lékařství?
O chrup druhých jsem začala pečovat, už když mi bylo pět let. Bratrovi 

jsem našla na špičáku kaz. Dodnes mi to rodiče s úsměvem připomínají. Líbí 
se mi také prostředí zubní ordinace. Domluvila jsem si s jedním panem dok-
torem, že se můžu občas přijít podívat na jeho práci. Zatím se jen utvrzuji 
v tom, že jsem si zvolila správně.

Byla pro tebe těžká příprava na přijímací zkoušky vzhledem k vy-
tížení mimo školu?

Byla jsem díky prospěchu přijata bez zkoušek, takže jsem měla o starost 
méně. Měsíc před maturitou a přijímačkami se konalo finále České Miss. Pří-
pravy a nácviky zabraly dost času a proto jsem uvítala to, že se nemusím 
na přijímačky připravovat.

Pokračuješ dále v těchto aktivitách?
Abych mohla modeling skloubit se studiem na vysoké škole, musím si 

nabízenou práci vybírat. Potvrzuji jen takové nabídky, které jen minimálně 
naruší výuku. Práce v zahraničí na delší dobu mě sice stále láká, ale bohužel 
v současné době pro mě není aktuální. 

Baví tě studium a jak je pro tebe náročné?
Myslím si, že nelze studovat tento obor, aniž by člověka nebavil. Samo-

zřejmě někdy se přinutit k učení není jednoduché, ale pocit z úspěšně zvlád-
nuté zkoušky za to vždycky stojí.

Zvládáš do toho ještě další záliby?
Abych se mohla věnovat stále modelingu, nelze trávit všechen čas jen 

sezením nad knihami. Snažím se proto každou volnou chvíli vyplnit aktivním 
sportem. Ráda běhám, plavu nebo cvičím pilates. Udržuju se tím ve fyzické 
formě a psychické pohodě. To první je důležité pro modeling a to druhé pro 
studium.

Stala jsi se Českou Miss World, pravděpodobně se staneš zubař-
kou, co dál by sis ještě chtěla v životě splnit?

Chtěla bych mít svoji vlastní soukromou ordinaci, šťastnou rodinu 
a zdravé děti.

Pocituješ zvýšenou pozornost vůči tvé osobě, ať už od spolužáků 
nebo vyučujících?

Profesoři na lékařské fakultě se pravděpodobně o modeling nebo soutě-
že miss příliš nezajímají, proto ani mně nevěnují zvýšenou pozornost. Spo-
lužáci to samozřejmě vědí, ale chovají se ke mně hezky a mám mezi nimi 
spoustu kamarádů.

Jaké máš plány do budoucna a v čem ti fandí rodina? Budeš se vě-
novat zubům nebo modelingu?

Moji rodiče mi fandí vždy a při všem, co dělám :-)

Petr Šašek
LF UK, Praha

Denisa Domanská



XII. Reprezentační ples SSS ČR

Vysoké podpatky, krásné šaty, hudba a  uhlazení pánové v  oblecích. 
Ale také zubařské křeslo, Krvavá dáseň či dokonce Gangréna. To a mnohem 
více jsme viděli, zažili a také ochutnali na dvanáctém Reprezentačním plese 
SSS ČR v brněnském kulturním centru Semilasso.

Je chladný listopadový večer, pár minut po sedmé, a před Semilassem se 
začínají objevovat účastníci plesu. Někteří se chtějí naladit na tu správnou 
vlnu ještě před vstupem, o čemž svědčí prázdná láhev sektu na schodech. 
Vcházím dovnitř, na jednu ruku dostanu razítko, do druhé zoubek z  mar-
cipánu a  skleničku vína, jako welcome drink. Ve vestibulu se to už hemží 
studenty zubního lékařství, zubními lékaři a  lékařkami i  ostatními „nezu-
bařskými“ hosty. Hned u vstupu hlasuji v anketě o nejlepšího vyučujícího. 
O pár hodin později se dozvím, že zvítězila paní docentka Lenka Roubalíko-
vá. Ale do konce večera je ještě daleko.

Přicházím do hlavního sálu, ve vteřině mě upoutá kapela DolBend 
na pódiu a velký plakát generálního partnera plesu - firmy DentUnit. Z re-
produktorů se začínají linout první tóny a sál se plní hosty, kteří si zabírají 
místa u stolů. Několik míst je vyhrazeno lékařům, máme dokonce návštěvu 
z  České stomatologické komory, pana doktora Vostrejže. Potkávám se se 
svými spolužáky a je čas se podívat k baru. Nabídka je opravdu bohatá. Kla-
sicky nevíme, co si vybrat, a tak volíme láhev bílého. 

Jelikož se blíží čas tradičního pasování prváků, přesouváme se nahoru 
na ochoz, abychom měli lepší výhled. Sál se zaplnil hosty, dámy mají krásné 
šaty, pánům v oblecích to náramně sluší a atmosféra je vskutku plesová. Na 
pódiu se objevují moderátoři dnešního večera, Martin Wzatek a Víťa Hou-
žva. „Dámy a  pánové, přivítejte mezi námi prezidentku Sdružení Kateřinu 
Křenkovou!“ ozve se sálem. Dvojice zve na pódium i ostatní organizátory, 
kterým patří obrovské díky. 

Za mohutného potlesku přichází na parket profesionální taneční pár, 
jež svým tancem okouzlí všechny hosty. Mezitím se pod pódiem shluku-
jí studenti prvního ročníku. Katka si bere obrovský pasovací kartáček a za 
hesla „Ve zdravém těle, zdravý zub“ povyšuje všechny prváky na vrtačky 
a vrtáky. Po skončení slavnostního pasování zazní známá melodie oficiální 

Zubařské hymny. Poté si notu zase přebírá kapela a hraje k poslechu i tan-
ci. Kdo má raději cimbálovou muziku, může zamířit do suterénu, odkud zní 
skupina Pajtáš. 

Po několika tancích máme všichni žízeň a  míříme k  baru s  míchaný-
mi nápoji. Odvážní vyzkouší koktejl zvaný Krvavá dáseň, nebo si troufnou 
i na Gangrénu. Někteří zvolí jemnější Výplachový protokol. Cestou zpět do 
sálu narazíme na velký hlouček lidí, to už se prodávají losy do tomboly. Zku-
sím si pár koupit, letošní tombola je opravdu bohatá a třeba se na mě štěstí 
usměje. 

Všude kolem je plno lidí, baví se, smějí, tančí, popíjí a prostředí je příjem-
ně uvolněné. V sále můžeme soutěžit v taneční soutěži, nás však upoutala 
fotosoutěž o nejvtipnější fotku na zubařském křesle, která vzbuzuje zájem 
i ostatních kolegů. Nakonec se kolem křesla vytvořila skupinka rozesmátých 
hostů.

Před půlnocí začíná poslední část oficiálního programu, na pódiu se vy-
hlašují výherci hlavních cen. Kamarádka v ruce žmoulá papírek a má náram-
nou radost, když zazní zrovna její číslo. Ke svému překvapení vyhrává hlavní 
cenu, lupové brýle od tradičního sponzora SSS ČR, firmy Camosci. 

Zábava pokračuje dál, kapela hraje do druhé hodiny ranní. Koho by ještě 
málo bolely nohy, může tančit na „neživou“ hudbu. Pomalu se tvoří fronta 
před šatnou a kolem barů skoro nejde projít - tolik je tam lidí. „Letos se jim 
to fakt podařilo,“ ozývá se frontou u šaten. Všichni se shodují, že organi-
zátoři odvedli pořádný kus práce. Vyzvednu si kabát a vyrážím domů. Jsem 
plná dojmů, nohy už skoro necítím… Jedno je ale jisté, už teď se začínám 
těšit na příští rok.

Katka Běhalová
LF MUNI Brno
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Spolu
za zdravý
a krásny
úsmev

Dňa 23. 4. 2014 sa začal najväčší preventívny projekt na Slovensku 
organizovaný Slovenským spolkom študentov zubného lekárstva (SSŠZL), 
keď sme sa my študenti, ako budúci zubný lekári, vybrali do ulíc, šíriť osvetu 
o správnej ústnej hygiene medzi širokou verejnosťou a tak dali každému rov-
nakú možnosť získať cenné informácie o ústnom zdraví.

Projekt sa uskutočnil v osemnástich slovenských mestách na verejných 
priestranstvách, námestiach, v  obchodných centrách, miestach oddychu, 
ako je ZOO a pod. V štyroch najväčších mestách, a  to v Bratislave, Žiline, 
Prešove a  Košiciach, projekt prebiehal v  prenajatom certifikovanom sta-
ne. Medzi ďalšie mestá, ktoré sme navštívili, patria: Trnava, Trenčín, Nitra, 
Banská Bystrica, Martin, Liptovský Mikuláš, Poprad, Štrbské Pleso, Levoča, 
Bardejov, Michalovce, Spišská Nová Ves, Prievidza a  Ružomberok. Projekt 
sa konal mimo zdravotníckych zariadení s cieľom dostať sa bližšie k ľuďom 
a šíriť osvetu v príjemnejšom prostredí, ako je zubná ambulancia. Koncept 
vznikol vďaka myšlienke: „Keď neprídu pacienti do ambulancie, musia 
vyjsť lekári do ulíc.“ 

Organizácia projektu začala prakticky od septembra 2013, do ktorej sa 
aktívne zapojilo 18 študentov, na samotnej realizácii počas 14-dňovej road-
show pracovalo 7 študentov a v jednotlivých mestách sa občanom venovalo  
4-12 študentov - školiteľov podľa  predpokladaného množstva zaškolených 
ľudí. Celej akcie sa tak zúčastnilo približne 100 študentov.

Počas akcie študenti oslovovali okoloidúcich ľudí a pozývali ich nado-
budnúť nielen teoretické, ale hlavne  praktické skúsenosti ako sa efektívne 
zbaviť zubného povlaku a tým znížiť riziko vzniku zubného kazu. 

Jedna inštruktáž trvala približne 30 minút. Jeden školiteľ bol schopný 
školiť simultánne najviac 3 ľudí, ktorí si v  reálnom čase precvičili techni-
ku čistenia zubov. Každý zaškolený účastník dostal jednu kefku zadarmo, 

aby znalosti, ktoré nadobudol počas inštruktáže, mohol využiť pri každo-
dennej ústnej hygiene aj doma. Na pomoc pri inštruktáži slúžili školiteľom 
pomôcky, ako je model chrupu v nadživotnej veľkosti a zubná kefka.

Finále projektu sa konalo 6. 5. 2014 v Košiciach, ktoré splnilo naše oča-
kávania. Vďaka veľkej informovanosti košickej verejnosti a jej záujmu o svoje 
zdravie sme zaškolili viac než 700 ľudí. V tento deň bola zrealizovaná tla-
čovka priamo na mieste konania akcie za účasti primátora mesta Košice 
– MUDr. Richarda Rašiho, PhD., MPH, prof. MUDr. Nedy Markovskej, CSc., 
D.r.h.c., prof. MUDr. Andreja Jenču, CSc., MPH a Dr.h.c. a prof. MUDr. Leo-
nard Siegfrieda, CSc., ktorým za túto podporu ďakujeme.

Podporili nás mestá aj jednotlivci. Reportáže o projekte boli odvysiela-
né vo viacerých televíziách a uverejnení sme boli v mnohých internetových 
článkoch aj časopisoch.

Môžeme si dovoliť zhodnotiť ročník 2014 ako mimoriadne úspešný, 
kedy sme aj napriek nepriaznivému počasiu, počas štrnástich dní zaškolili 
viac než 5000 ľudí.

Organizátor projektu:
Slovenský spolok študentov zubného lekárstva 

Záštitu nad projektom prevzal: 
Mgr. Pavol Paška, predseda Národnej rady Slovenskej republiky

Odborný garant projektu:
Dr.h.c. prof. MUDr. Andrej Jenča, CSc. MPH,
hl. odborník Ministerstva zdravotníctva SR pre maxilofaciálnu chirurgiu 
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International
Dental Surf
Congress
in Marocco

Jednoho zimního večera během semestru roku 2013 jsem se dívala na 
stránky SSSČR a  objevila jsem tam plakát s  pozvánkou na tento kongres. 
Neváhala jsem ani minutu a okamžitě se přihlásila spolu s mou kamarádkou 
Barborou Brožovou, kterou znám z posledního Curaprox Surf campu. 

Během dalšího semestru na kongres nebylo ani pomyšlení. Každý dobře 
znáte ten pocit, když řešíte jen školu a vše ostatní hodíte za hlavu. Letenky 
jsme si koupily na poslední chvíli a teprve na letišti nám došlo, že vlastně ani 
jedna nemáme ponětí o tom, do čeho jsme se pustily. Snad jen, že kongres je 
organizován Poláky a že by se také mělo dostat i na surfování.

Po příletu do Maroka jsme musely vystát asi dvouhodinovou řadu 
na vpuštění, kde jsme na konci zjistily, že nás nepustí, dokud jim neoznámí-
me adresu pobytu, kterou jsme vlastně ani jedna neznaly. Poté jsme ukázaly 
v mobilu vyfocený plakát této akce  a bez problému nás nakonec vpustili 
do země. V hale na nás čekal pán arabského původu a svou lámanou an-
gličtinou nás zavedl k sobě do auta, odkud jsme po chvíli čekání byly odve-
deny opět do jiného auta k jinému Arabovi, a toto auto se již rozjelo mimo 
hlavní město Marrákeš. V tu chvíli jsme již začínaly mít obavy, kam jsme se 
to vlastně přihlásily. Jeli jsem po dálnici asi tři hodiny, kde jsme minuli více 
oslů než motorových vozidel. Dojeli jsme do přímořského města Essaoira. 
Vysadili nás u jedné vily, kde nás přivítala zahalená  žena. Beze slova ukázala 
na dveře, za kterými se nacházel náš pokoj. Interiér byl navržen v marockém 
stylu s nádherně vyřezávanými dřevěnými trámy na stropě. Naše pocity byly 
rozpačité, protože s námi zatím nikdo nepromluvil a nepotkali jsme téměř 
žádné další lidi. V tomto okamžiku měl výlet do kongresu opravdu daleko.

Ani jsme si neotevřely kufry a ozvalo se ťukání na dveře. Pozdravil nás 
takový sympaťák a odvedl nás k našemu “teacher” do plážového baru, kde 
v lehátku ležel pán s dlouhými vlnitými vlasy, širokými nohavicemi, náramky 
a na první pohled se zdál velice přátelský. Poté jsme odjeli na jídlo a našeho 
organizátora se ptáme, zda-li to byl náš učitel surfování a odvětil: “No, he 
is your dental teacher.” Byly jsme trochu v šoku. Na další otázku na počet 
účastníků nám spadla brada. I  s  přednášejícími nás bude 15, z  nichž jsme 
byly jediné Češky mezi ostatními Poláky. Tehdy nás pouze hřála myšlenka, 
že si dobře zasurfujeme.

Na večer dorazili zbylí účastníci kongresu. Přivítali jsme se, a  jak jsme 
se tak vítali, stala se z toho hezká soukromá party. V průběhu týden jsme 
zjistili, že všichni jsou moc přátelští a trávili jsme spolu hezké večery. Jeden 
večer byla přizvána i  místní kapela. Bylo to naprosto skvělé. A  protože je 
alkohol dobrá prevence proti žaludečním potížím, tak jsme se díky místní 
stravě k němu často obraceli.

Surfováním jsme trávili každé dopoledne, z  čehož se stalo pravidel-
né střízlivění. Surfování je úžasný sport. Kdo si ho někdy vyzkoušel, určitě 
se  mnou souhlasí. Marocké pláže jsou nádherné a  v  blízkosti Atlantiku 
odpočívají velbloudi čekající na turisty, které by mohli povozit. Samy jsme 
se také svezly. Pro nás začátečníky byly vlny ideální. Měli jsme také super 
učitele, kteří nám vše vysvětlovali a ve vodě i pomáhali. Musím říct, že kdy-
by mi nebyla zima, tak by mě z vody nikdo nedostal. Člověk zažívá úžasný 
pocit, když chytne vlnu, postaví se na surf a cítí její sílu, jež ho unáší vpřed.

Na začátku to s výukou vypadalo bledě, ale nakonec opak byl pravdou. 
Z vlasatého doktora (Maziej Zarow z Krakova) se vyklubal opravdu inteli-
gentní a velice populární zubař přednášející po celém světě. Obdobně i náš 
druhý doktor (Bartosz Cerkaski z Lubonu). Probírala se jak estetická prote-
tika a fazety, tak i implantologie, vnitřní bělení, Digital Dental Smile Design 
a focení pacienta. Dokonce jsme si vyzkoušeli i modelaci kompozitní fazety. 
Výuka mi přinesla plno informací a zkušeností.

Jediné malé mínus byla ovšem strava. K snídani se podávaly sice croa-
santy s marmeládou a fresh džusem, ale člověk by se po týdnu utloukl po 
dobré šunce nebo sýru. Obědvali jsme většinou nějakou bagetu, ale k večeři 
se nám v hotelu snažili připravovat místní jídla. Tažim je druh servírování 
pokrmu, který se podává ve specifické keramické velké míse s poklopem, od-
kud si všichni u stolu nabírají jídlo najednou. Jednalo se například o kuskus 
s  dýní, kuře s  bramborami nebo jen brambory s  luštěninami či popřípadě 
s  rybou. Poslední den jsem už po pravdě nemohla tažim ani vidět a měla 
obavy z toho, co se objeví opět pod poklopem tažimu.

Zažila jsem snad nejlepší kongres, na kterém jsem doposud byla, a kaž-
dému bych ho mohla doporučit. Je pravdou, že zpočátku jsem byla trochu 
v šoku, ale bylo to pouze tím, že jsem nevěděla, co mám od kongresu v Ma-
roku očekávat. Velmi ráda bych v budoucnu  jela znovu a ráda bych podě-
kovala organizátorům projektu Be Active Dentinst. Konkrétně Magdě a Mi-
chalu za dobře odvedenou práci.

Zuzana Matlochová



International
Dental Student
Congress 2014

Ve dnech 27.-30. března 2014 proběhl v Brně již třetí ročník odborné kon-
ference s názvem International Dental Student Congress 2014, který i letos 
zorganizovalo Sdružení studentů stomatologie ČR.

Kongres proběhl pod záštitou prezidenta ČSK MUDr. Pavla Chrze, rek-
tora Masarykovy univerzity, doc. PhDr. Mikuláše Beka, Ph.D., proděkana pro 
Zubní lékařství MU prof. MUDr. Jiřího Vaňka, přednostky kliniky FNUSA prof. 
MUDr. Lydie Izakovičové Hollé, přednosty Stomatologické kliniky LF UK 
a FN v Hradci Králové doc. Radovana Slezáka, Ph.D., proděkana pro studi-
um Zubního lékařství UPOL doc. MUDr. Miloše Špidlena, Ph.D., primátora 
města Brna Bc. Romana Onderky, MBA, starosty MČ Brno-střed Mgr. Libora 
Šťástky. 

Tato akce nabízí každoročně studentům zubního lékařství z ČR i  zah-
raničí možnost rozšířit své vědomosti, nabýt nových praktických zkušeností 
a získat nové známosti, zkrátka lépe se připravit na své budoucí povolání. 
Většina programu probíhala v angličtině.

Svými přednáškami letos přispěli význační čeští lékaři, jmenovitě doc. 
MUDr. Martin Starosta, Ph.D., a MUDr. Jiří Nožička, ze zahraničí pak Dr. Ing-
mar Dobberstein (Německo).

Taktéž proběhly praktické workshopy na aktuální témata od plánování 
ošetření, stratifikace a endodoncie přes lepení ortodontických zámků, až po 
nácvik laterálního sinus liftu a  implantace na porcinním modelu. Work-
shopy vedli MUDr. Pavel Ochonský, MDDr. Karolína Floryková,

MUDr. et MDDr. Jaroslav Valach, MDDr. Jan Mutňanský, MDDr. Tomáš 
Buchta a MDDr. Petr Kučera.

Své vlastní projekty mohli prezentovat i studenti v rámci každoročního 
Lecture Contest. Celkem čtyři soutěžící přednášeli o  své vědecké činnos-
ti jak pro studenty, tak pro odbornou porotu ve složení prof. MUDr. Lydie 
Izakovičková Hollá, Ph.D., doc. MUDr. Martin Starosta, Ph.D. a Dr. Ingmar 
Dobberstein. Vítězem soutěže porota určila Mateje Maguru, na druhém 
místě se umístila Kristýna Šedivá (oba ČR), třetí místo pak obsadila Sophia 
Vovchanska z Ukrajiny.

O  závěr kongresu se postarali MDDr. Vladimír Karvaš (SK), MDDr. 
Petr Kučera a MUDr. Filip Šmucler, kteří diskutovali na téma Jak vykročit 
do praxe. Porovnali uplatnění mladého lékaře ve veřejném zdravotnictví, 
v soukromé praxi i v roli zaměstnavatele.

Bohatý večerní společenský program zavedl účastníky kongresu na za-
jímavá místa, včetně prvorepublikové kavárny Savoy či vinného sklepa, 
kde mohli studenti po vyčerpávajícím odborném programu načerpat síly 
a uvolnit se.

Celý čtyřdenní kongres se nesl na přátelské vlně. Nešlo by to bez vstříc-
nosti lektorů, podpory sponzorů a  neskutečné oddanosti organizátorů, 
kteří přichystali tuto událost pro své kolegy. Zvláštní dík patří Kateřině 
Miklišové, Kateřině Křenkové, Veronice Píškové a Petru Halamovi. Už nyní 
střádáme nápady a plány, jak udělat příští ročník ještě přitažlivější.

Za organizační tým
Filip Hromčík
2. viceprezident SSS ČR
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České stomatologické
nástroje v Brazílii

Co se děje za hranicemi naší malé země ovlivňuje život každého z nás 
výrazně více, než jsme si zpravidla ochotni připustit, a to včetně těch, kteří 
nikdy za život nevytáhli paty z české kotlinky. V jaké kondici je naše ekono-
mika a tím i jak hluboko má průměrný Čech zrovna do kapsy, totiž výrazně 
závisí na úspěšnosti našich výrobků v zahraničí. Vždyť 80% hrubého domá-
cího produktu České republiky, tedy veškerého u nás vyprodukovaného zboží 
a služeb, směřuje na export. Každá výrobní firma v Čechách, která se chce 
růst a  rozvíjet, narazí velmi brzy na limity našeho malého území a musí si 
hledat zákazníky v dalších zemích.

To je případ i firmy MEDIN, a.s., českého výrobce zubařských a lékařských 
nástrojů. I naše prodeje jsou rozděleny přibližně 80% : 20% mezi vývoz a pro-
dej na domácím trhu. Exportujeme převážně do nejbližších evropských zemí, 
ale s našimi nástroji pracují i doktoři na vzdálených a exotických teritoriích. 
Jedním z důležitých zahraničních trhů je pro MEDIN, a.s. Brazílie.

Tento latinskoamerický obr zaznamenal v posledních přibližně patnácti 
letech výrazný ekonomický rozvoj, řadě lidí se podařilo vyšvihnout se z chudé 
do střední třídy. A když mluvíme o řadě lidí v dvousetmilionové zemi, jedná 
se o desítky milionů Brazilců, kteří mají stabilní práci, solidní příjem a velkou 
chuť utrácet za věci dříve obtížně dostupné – domácí spotřebiče, auta, chytré 
telefony a … zuby. Brazilci jsou komunikativní a optimistický národ, kde je 

kulturní normou být kdekoli na veřejnosti vždy dobře naladěn a usmívat se. 
Oproti převážně brblajícím a  podmračeným Čechům se průměrný Brazilec 
usmívá o 470% více. V kombinaci se silným důrazem na vnější upravenost 
a vzhled každého jednotlivce je tak zaděláno na velkou poptávku po práci zu-
bařů – země jich má dle statistik 200.000 – a také po zubařských nástrojích, 
materiálech a vybavení.

Dostat zboží na brazilský trh není jednoduchý proces. Země má složitou 
certifikační proceduru, kde vydání povolení pro každý nový výrobek z oblas-
ti zdravotnictví stojí hodně peněz a několik měsíců čekání. Každý jednotlivý 
dovoz je zatížen poměrně vysokým clem a  dvojím zdaněním – federálním 
a  státním, což vytváří hodně byrokracie a  vícenákladů. Do země vpuštěné 
zboží dorazí do centrálního skladu, který se v případě firmy MEDIN nachá-
zí v jihobrazilském městě Porto Alegre u našeho dovozce-distributora. Tím 
naše výrobky však urazily jen část své cesty na cílové pracoviště: Brazílie 
má od severu k jihu více jak 4.000 km a obdobná je i vzdálenost mezi nejvý-
chodnějším a nejzápadnějším bodem země. Distributor tedy musí mít vybu-
dovanou kvalitní síť regionálních zástupců a subdistributorů pro jednotlivé 
regiony a dostatečně zajištěnu logistiku a distribuci v zemi, kde kvalita infra-
struktury místy nestíhá překotnost ekonomického rozvoje.

Brazilský zubař není navštěvován prodejci přímo ve své ordinaci. Ve všech 
zemích Latinské Ameriky je pro stomatology zvykem a  samozřejmostí, že 
si potřebné nástroje a materiály opatřují v dentálních obchodech, což jsou 
nejčastěji malé samoobsluhy, případě prodejny s pultovým prodejem. Pouze 
v poslední době je tento prodej doplňován prodejem po internetu s přímým 
dodáním do ordinace. Samostatnou kapitolou jsou kongresy, které se konají 
ve všech regionech, ať už všeobecně stomatologické nebo zaměřené na im-
plantologii, estetiku, endodoncii a další disciplíny. Jsou příležitostí k setkání 
profesionálů, odborným přednáškám, představení novinek ze strany firem 
a výhodným nákupům. 

V  této souvislosti zmíním jeden zajímavý kulturní rozdíl. Opakovaně 
žasnu nad totálně odlišným přístupem Brazilců k frontám. Průměrný Čech, 
přijde-li k frontě, zpravidla projevuje rozladění nad nutností promarnit čas 
čekáním. Brazilec zaprvé čas ve frontě nepovažuje za promarněný, protože 
se okamžitě dá do řeči s nejblíže stojícími lidmi, byť se doposud vůbec nezna-
li, a tak mu čekání v družném hovoru uteče rychleji. Zadruhé pak přistupuje 
k frontě s logikou, že čím delší fronta, tím lépe, protože o to je určitě lepší ta 
věc či služba, na kterou tolik lidí před ním čeká. 

Největší ze stomatologických veletrhů v Brazílii je CIOSP, který se koná 
každý rok pravidelně na konci ledna v São Paulo. Koridory výstaviště doslo-
va pulsují davy návštěvníků a fronty na nejvýhodnější nabídky dosahují neu-
věřitelných délek. MEDIN se opakovaně účastní této výstavy na společném 
stánku s naším distributorem a těší nás, že naše produkty mají na brazilském 
trhu dobrý zvuk a mnoho spokojených zákazníků. Našimi nejsilněji prodáva-
nými řadami jsou tvrdokovové vrtáčky, diamantové brousky a nástroje pro 
endodoncii. Zejména strojová endodoncie, systémy Wizard Navigator a letos 
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České stomatologické
nástroje v Brazílii

představený Unicone, jsou nosné produkty, díky kterým získáváme nové zá-
kazníky a též prohlubujeme spolupráci s předními odborníky na významných 
brazilských univerzitách. 

Naše výrobky současně zvedají mezi Brazilci i povědomí o České repub-
lice jako celku. Významní brazilští obchodní partneři již přijeli na návštěvu 
naší výroby v Novém Městě na Moravě a kromě dojmů z prohlídky areálu na 
ně zapůsobilo i pro mnohé první setkání se sněhem a samozřejmě také čes-
ké pivo. To nás těší stejně, jako vidět profesionály pracovat s našimi výrobky 
na od Čech tak vzdálených a rozdílných místech jako je špičková stomatolo-
gická klinika v Rio de Janeiro nebo třeba polní pracoviště armádních zubařů 
u indiánských komunit v Amazonii.

Ing. Pavel Šembera
Manager pro Export – Latinská Amerika
MEDIN, a.s.
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IX. Valné Zhromaždenie SSŠZL

Můj původní plán na první dubnový víkend byl učit se na zkoušku z orál-
ní chirurgie. Naskytla se ovšem i další nabídka - jet na IX. valné zhromažde-
nie  Slovenského spolku študentov zubného lekárstva (SSŠZL). Druhá varian-
ta nakonec zvítězila a tak jsme v pátek odpoledne s holkama vyrazily vlakem 
z Brna směr Čadca.

(Aby chirda neutrpěla příliš velkou prohru, sbalila jsem studijní materiá-
ly ke zkoušce na výlet s sebou … a v neděli je zase v Brně vybalila :)).

Na nádraží nás již vyzvedli kluci ze slovenského spolku a odvezli nás na 
finální místo konání. Valná hromada probíhala v nejdelší slovenské vesnici 
Oščadnica v prostorách krásného wellness hotelu Marlene. Nejen že hotel 
byl opravdu nádherný, ale také tam výborně vařili :)

Páteční večer se nesl v  duchu seznamování, představení slovenského 
spolku a jejich projektů (např. Spolu za zdravý a krásny úsmev, který probíhá 
na jaře v 18 slovenských městech!) a také International Association of Den-
tal Students, protože jednou z členek naší české výpravy byla paní doktorka 
Peťa Horáková, toho času general secretary IADS.

Sobota byla nabitá jak odborným programem, tak poté za odměnu 
i odpočinkovým. :) Většina účastníků si tak mohla poslechnout přednášky 
zaměřené na kompozitní materiály a  práci s  nimi a  také čepové nástavby 
a na závěr potrénovat svou zručnost v rámci workshopu.

Odborný program si muselo nechat ujít jen prezidium SSŠZL, které tou 
dobou probíralo organizační záležitosti týkající se chodu spolku. Jejich roko-

vání jsem se zúčastnila také a domluvili jsme se na mezispolkové spolupráci 
v rámci organizace různých projektů. Slováci se také rozhodli pustit do tvor-
by odborně zaměřeného online časopisu. Doufejme, že jim tento plán vyjde 
a  budeme se taky moct vzdělávat ze zahraničních článků přeložených na 
jejich webu. :)

Sobotní podvečer již pokračoval v  opravdu pohodovém duchu ve  we-
llness prostorách hotelu. Takto zregenerováni jsme si potom mohli 
až do ranních hodin užívat naplánovanou Pyžamovou párty. :)

Každý víkend bohužel končí nedělí a tak skončila i tato valná hromada 
a my jsme se po snídani zase plynule přesunuly do Brna.

Chtěla bych touto cestou všem organizátorům poděkovat za krásný 
víkend, který pro všechny účastníky připravili, a těším na naši domluvenou 
spolupráci a také na účast (pokud dostanu pozvánku :)) na výroční X. valné 
hromadě.

Kateřina Křenková 
LF MUNI, Brno
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Na vlnách
Listerine

Ahoj vodáci!
Takhle jsme letos opět zdravili ostatní vodáky plavící se po řece Vltavě 

v termínu od 21. do 25. 7. 2013. Naše flotila šesti lodí pod vlajkou Listerinu 
se vydala po řece a bavila ostatní vodáky svým elánem a nadšením a s ně-
kterými jsme i „válčili“. Byla to zábava, ale také nás čekala i příjemná práce.

Začali jsme v kempu ve Vyšším Brodě, kde jsme si poslechli přednášku 
od MUDr. Pallaye, která se díky velkému zájmu o diskusi protáhla až do tmy. 
Pokračovali jsme v kempech U Fíka, Nové spolí a Zlaté koruna, kde jsme měli 
každý večer asi hodinový prostor na diskusi o ústní hygieně s přítomnými 
vodáky. Většinou jsme se setkali se zájmem o vysvětlení smyslu používání 
doplňků ústní hygieny a hlavně samotného čištění. Často jsme vodáky ani 
nemuseli oslovovat, protože nás netrpělivě očekávali a dychtili po nových 
znalostech a  dárcích od našeho sponzora. Zájemci o  informace se moh-
li dozvědět spoustu potřebných informací i  u  našeho „checkpointu“, kde 
byla nabídka různých druhů ústních vod od Listerine, které zde bylo možné 
i ochutnat.

Celkově akci hodnotím jako velice prospěšnou, jak pro vodáky, tak pro 
nás studenty. Chtěl bych poděkovat všem, kteří se zasadili o tuto parádní 
událost, tedy Sdružení studentů stomatologie a sponzorovi celé akce - spo-
lečnosti Johnson & Johnson s.r.o., dále také mým nově poznaným kama-
rádům, kteří z ní takovou skvělou akci udělali přímo na vodě! Ještě jednou 
„Ahoj vodáci!“.

Filip Hejtmánek
LF UK, Hradec Králové 
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Jaké je vést zubařský
studentský spolek
a co obnáší organizace 
kongresu?

Tak přesně na toto jsem se roz-

hodl zeptat a  pobavit s  bývalou 

prezidentkou sdružení, dneska už 

doktorkou Kateřinou Miklišovou 

a  její následnicí právě vykonávající 

tuto funkci, Kateřinou Křenkovou. 

Celá nahrávka je hodinu a  dvacet 

minut dlouhá, a  tak následující 

řádky jsou jen hrubý výtah, protože 

přepsání celé konverzace by vydalo 

na půlku časopisu.

Ahoj. Pojďme tedy na to a  na první otázku. I  přes váš zápal ke 
zpestřování života studentům ZL a  organizaci celoplošných projektů 
v ČR pod hlavičkou SSSČR vás někteří z čtenářů nemusí znát. Zkuste se 
proto prosím krátce představit.

KM (Kateřina Miklišová): Moje jméno je Kateřina Miklišová, jsem aktu-
álně bývalá prezidentka Sdružení studentů stomatologie ČR. Studuji pátý 
ročník v Brně.

KK (Kateřina Křenková): Já jsem taky Katka, ale Křenková. Jsem momen-
tální prezidentkou sdružení, jsem ve čtvrťáku a jsem z Brna.

Super. Hned na úvod vás prověřím v hygieně. Kolikrát denně a jak 
dlouho si čistíte zuby?! S pastou, bez? A nit nebo mezizubní kartáčky? 
Jaká je vaše oblíbená barva kartáčku?

KM: No minimálně 2x denně, ale i častěji, když mám v puse špatný pocit. 
A jak dlouho? Ráno většinou čistím krátce, jak se říká pro krásu. Večer pak 
déle. Když to spočítám i s jednosvazkovým kartáčkem, mezizubními kartáč-
ky a nití, tak zhruba 10min, přičemž skoro vždy čistím s pastou. Včera jsem si 
zuby dokonce pro kontrolu i barvila a byla jsem spokojená!

KK: Já když chodím do školy, tak si nejvíce čistím ráno. Vstanu, osprchuji 
se, umyju si hlavu, sednu si do koupelny a čistím si hrozně dlouho. Přitom 
koukám, co nového je zrovna na facebooku. Mezizubáky používám hlavně 
ráno. Kartáček se mi nejvíce líbí s růžovými štětinkami a světle zelenou ru-
kojetí (smích).

Jak jste se dostaly ke studiu zubního lékařství a zvlášť tady v Brně? 
Nezvažovaly jste i všeo, neviděly jste se místy spíše na operačním sále 
než u křesla v zubní ordinaci?

KK: Do Brna jsem šla, protože jsme se dohodly s  holkami z  gymplu, 
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že tam všechny půjdeme (smích). Pro zuby jsem se rozhodla z důvodu, že 
mi známý řekl, že na všeobecné se dostane každý. Taky jsem si říkala, že to 
bude větší výzva.

KM: No já se pro zuby rozhodla už na gymplu v prváku. Nijak větší po-
vědomí o té profesi jsem neměla, ale líbila se mi. Navíc můj strýc byl zubař. 
V porovnáni se všeem byly zuby jasná volba. Hodně jsem se pak rozhodova-
la mezi Hradcem a Brnem. Byla jsem si vědoma toho, že v Hradci je výuka 
na dobré úrovni. Ale hodně mých známých šlo právě do Brna, a tak volba 
padla na něj.

Pamatujete si ještě na vaše první dojmy ze studia, když jste na-
stoupily do prvního semestru? Jak vás tento obor naplňuje dnes po 
několika letech studování?

KM: Já byla strašně nadšená. Hned jsme začali dělat praktické věci 
a brzo jsem se dostala i ke sdružení. Moc mě to bavilo. V porovnání se spolu-
žáky v Brně, kteří se hlavně jen teoreticky učili, jsem byla za svůj obor oprav-
du ráda. Dneska po určité době už vidím spoustu plusů a mínusů, ale i tak 
jsem určitě spokojená.

KK: Já byla taky tak nadšená. Na bytě jsme měli party, kdy jsem vyta-
hovala modely zubů a všichni na ně vždy strašně koukali. Navíc jsme v pr-
váku byli hodně zpracovaní ohledně hygieny, a tak jsem si vždy po skončení 
té party spokojeně drhla hrozně dlouho zuby. Studium mě baví i dnes. Klidně 
bych si jej ještě i prodloužila.

Jaká byla vaše cesta do SSSČR, v kterém ročníku a proč jste se staly 
aktivními členy?

KM: Moje cesta do sdružení začala v  prváku, kdy jsem byla oslovena 
Kajkou Florykovou, jestli bych nechtěla vypomáhat na kongrese IADS. Tak 
jsem souhlasila a následně ve sdružení začala být více aktivní. Stala jsem 
se koordinátorkou zahraničních výzkumných stáží a postupně se dostala až 
na vrchol žebříčku funkcí.

KK: My jsme jely s  kamarádkou po druháku na vodu, kde jsem se se-
známila s aktivními členy, s kterými jsem se dohodla, že se na podzim uvi-
díme na valné hromadě. Tam jsem měla dotaz, proč dlouho nevyšel časo-
pis a moje funkce tak byla jasná. Následně mě Kačka začala zatahovat i do 
dalších oblastí sdružení, včetně těch prezidentských. Díky tomu jsem pak 
plynule převzala roli prezidentky.

Celá vaše práce okolo sdružení je samozřejmě placena z  vašeho 
volného času. Jaké jsou vaše motivace za tím vším, které vás udržují 
v tak velkém nasazení?

KM: To je jednoduché. Když už do něčeho věnuješ tolik času a  úsilí, 
tak by ti bylo líto toho jen tak nechat.

KK: Právě, když už tomu šéfuješ a jsi pod tím podepsaný, chceš, aby to 
za něco stálo.

Jak se díváte na aktivitu našeho sdružení a studenty zubního lé-
kařství v  Česku, je něco, co by sdružení potřebovalo a  co si myslíte 
o jeho budoucnosti?

KM: Myslím, že v Česku se sdružení obrovsky rozjelo a jsem za to hodně 
ráda. Myslím, že sdružení má určitě i v budoucnu co nabídnout, má velký 
potenciál, který plně nevyužívá. Akorát v  něm stále nacházím trochu če-
cháčkovství, které bych byla ráda, kdyby se vymýtilo. Ze zkušeností z IADS 
kongresů totiž vím, že spousta států takový celorepublikový spolek vůbec 
nemá. Přijde mi, že v  rámci sdružení si města jdou trochu svým směrem 
a ta spolupráce není tak celorepubliková, jak by mohla být. Je totiž obrov-
ská výhoda poznat lidi z ostatních měst a všech koutů republiky. Poskytuje 
to velké množství kontaktů, které se v budoucnu po skončení mohou hodit. 
Spousta studentů se tak zbytečně uzavírá do škatulky svého města a nevidí 
ty možné výhody globálnějšího pojetí studia.

KK: Když něco děláš ve svém volném čase a vkládáš do toho určité úsilí, 
je ti pak trochu líto, když si toho ti lidé  někdy dostatečně necení. Příkladem 
budiž přemnožené dotazy ohledně různých projektů a událostí, které pořá-
dáme. Přitom kdyby ti lidé projevili trochu snahy a otevřeli mírně oči, vše by 

dohledali a našli. Některé země zakládají své sdružení teprve teď a na těch 
osobách jde vidět, jak moc chtějí, aby vše fungovalo a bylo to dobré. Tady 
se se vším už tak trochu počítá a to úsilí nikdo nevidí. Ale to už tak asi bývá 
do určité míry všude.

Byly jste samy někdy na nějaké stáži a jaké to bylo?
KM: Já osobně ne, protože jsem pravidelně 2x ročně objížděla IADS 

meetingy, což je poměrně finančně náročná záležitost, kterou mi sdruže-
ní nijak nedotovalo. Maximálně pomohlo, pokud jsem si na škole vydobyla 
alespoň určitou částku jako podporu, která byla ale stejně placená většinou 
až po skončení akce.

KK: Já se vždy trochu bála a teď mě to mrzí. Nicméně pojedu na Interna-
tional Dental Summer School a IADS kongres.

V  souvislosti se členstvím v  mezinárodních organizacích jste po-
tkaly i mnoho zahraničních studentů. Můžete zkusit srovnat studium 
a studentský život v jiných zemích s tím českým např. z rozhovorů s je-
jími studenty?

KM: Já potkala opravdu hodně studentů. Součástí kongresů bývá i pro-
hlídka fakulty a můžu říct, že ne vždy je to lepší než zde. Často studenti mají 
méně praxe než my, včetně studentů na západě. Ti si navíc studium platí 
velkými částkami.

KK: Můžu pouze potvrdit slova Katky. Byla jsem teď např. na Slovensku 
na jejich valné hromadě a tam přesně sdružení zakládají až teď, jejich pro-
jekty vznikají až teď a  jde to na těch studentech vidět, jak jsou za to rádi. 
Takže ne všude je to lepší než u nás, spíše naopak.

Mnoho takto aktivních lidí, jako jste vy dvě, se pak často angažu-
je i v organizacích jako je IADS či EDSA, což jsou mezinárodní podoby 
našeho sdružení. Má některá z vás roli i ve fungování těchto asociací?

KM: Já kdysi měla funkci international scientific officer, ale vzdala jsem 
se jí, protože ve stejném čase jsem zde získala roli prezidentky a časově se 
obojí nedalo stíhat.

KK: Já funkci v IADS nemám. A i přesto, že mě tam trochu chtěli dostat, 
ji asi ani mít zatím nehodlám.

Jak zhruba vypadá den v  životě prezidenta a  aktuálně bývalého 
prezidenta?

KK: Vstanu v 5:45 a jdu do koupelny se osprchovat. Tam si taky čistím 
zuby a uvařím si čaj. Následně otvírám notebook a vyřizuji, co je potřeba. 
Pak jdu do školy, poté do práce, kde ale většinou opět mohu odpovídat na 
emaily apod., protože tam je připojení. Když dojdu domů, tak se začnu učit 
a před spaním ještě znova zkontroluji, jestli není potřeba něco vyřídit. To je 
samozřejmě hodně obecně.

KM: Tak teď už to mám samozřejmě volnější. Celkově 5. ročník je i více 
pohodový, takže mám na vše více času. I tak se ale snažím být Kačce a sdru-
žení kdykoliv nápomocna. Až občas bývám trochu osina v zadku (smích).

Jak hodnotíte postavení České republiky právě v IADS a EDSA?
KM: V  IADS máme určitě postavení solidní. Často na různých skype 

meetinzích máme i  největší zastoupení a  obecně naše reputace je dobrá. 
Naopak v EDSE příliš aktivní nejsme, takže zastoupení zde není příliš valné.

KK: Asi nemám co dodat (smích).

Na jaře proběhl tzv. mid-year meeting spolkových zemí IADS v Tu-
nisku. Jak jste si užily tuto akci a jaký byl její průběh? Do jisté míry na ní 
zazářili i naši čeští studenti. Můžete prozradit jejich úspěchy?

KK: Byl to zatím jediný meeting, na kterém jsem byla, a pro mě byl vý-
borný. Zprvu jsem sice první 3 dny vůbec nemluvila, ale po čase to naštěstí 
opadlo a moc jsem si to užila (smích). Z naších studentů se zadařilo Mateji 
Magurovi, který zde vyhrál lecture contest. Svoji práci měl na téma TAQ-1 
polymorfismus v  genu pro receptor vitamínu D a  jeho vztah k  agresivní 
a chronické paradontitidě. Tomáš Kohout pak vyhrál soutěž o nejlepší report 
z mezinárodní stáže.



20

KM: Ještě je důležité říct, že kongres vždy probíhá tak, že má vždy 
pre–kongres, který je spíše o  seznámení a  volnočasových aktivitách, kon-
gres, kde je více odborný program a samotná jednání, a post-kongres, který 
tentokrát nebyl, jelikož bývá vždy až na letním kongresu. Celkově tento kon-
gres trval 8 dní.

Teď trochu na odlehčení. Jaký je váš nejhorší či nejtrapnější zážitek 
od zubařského křesla?

KK: Napadá mě, že jsem jednou ráno byla hodně nevyspalá a při cemen-
tování korunky pánovi jsem mu zacementovala celé patro. Pak jsem to tam 
hrozně dlouho seškrabovala a stejně to nepomáhalo. Nakonec jsem na to 
musela zavolat paní doktorku.

KM: Můj zážitek se stal na protetice. Ještě jsem tehdy neměla vyprepa-
rovanou ani výplň a hned jsem měla udělat kořenovku. No a paní doktor-
ka mi s tím trochu pomáhala. Pomáhala tak moc, až byl nakonec zub zralý 
k extrakci. Tak mi přišlo trochu líto, že jsem pod tím byla podepsaná, i když 
ten zub už před tou kořenovkou byl skoro jasný na extrakci. Spíše se jednalo 
o takovou poslední naději. Takže ve zkratce jsem tam trápila paní asi hodinu 
a nakonec z toho stejně nic nebylo.

International Dental Student Congress je relativně mladý projekt, 
jehož 3. ročník máme již úspěšně za námi. Zkuste čtenářům v krátkosti 
říct, o co se jedná.

KK: Jak už z názvu vyplývá, jedná se o kongres od studentů pro studenty. 
Obsahuje různé přednášky, workshopy, společenský program apod. Probíhá 
celkem 4 dny. Jsme si vědomi toho, že ve výuce dnešní stomatologie se čas-
to nestíhá probrat vše potřebné, zvlášť prakticky, a proto je tu právě IDSC. 
Je to zároveň dobrá příležitost pro seznámení se se zahraničními studenty, 
protože i ti se jej účastní.

Jak se vůbec zrodil nápad na vznik této akce?
KM: To jsme jednou letěli s Péťou Horákovou (bývala prezidentka SSSČR) 

z moskevského kongresu IADS a říkali si, jaká je škoda, že kvůli všem těm 
jednáním nikdy nestihneme odborný program. A tak jsme dostali do hlavy 
nápad, proč něco podobného nestvořit u nás. Ten jsme vznesli na valné hro-
madě, kde jsme se víceméně dozvěděli, ať si v tom Brně děláme, co chceme, 
a tak jsme si taky dělali. Jelikož to byla premiéra, tak organizace byla hodně 
o nervy, ale naštěstí se vše povedlo.

Kolik lidí se zhruba podílí na jeho organizaci a jak moc dopředu se 
s plánováním každého ročníku začíná?

KM: Zprvu nás bylo asi 12, z  toho jsme byli 3 hlavní organizátoři. Po-
dobnou sestavu zažil i druhý ročník, akorát s tím, že se aktivně už zapojila 
i ostatní města. Tento rok na kongrese dělalo už 17 lidí, z toho 4 jako hlavní 
organizátoři.

Je těžké shánět přednášející nebo jeví sami ochotu přijet a předná-
šet studentům?

KM: My jim většinou vysvětlíme, že kongres vzniká za pomoci naši vol-
nočasové snahy a bez účelu zisku. Zároveň dodáváme, že se jedná o aktivitu 
pro studenty. Přednášející toto většinou pochopí a jsou ochotni přijet a před-
nášet třeba jen za proplacení cesty či zajištění ubytování. Případně máme 
firmy sponzory, které zajistí např. příjezd zahraničních lektorů. Dokonce pár 
kontaktů už jsme navázali i pro příští rok a mohu říci, že je určitě na co se 
těšit.

Součástí kongresu jsou teda i  workshopy. Jak probíhá jejich do-
mlouvání?

KM: Vždycky je to složitější než zajistit přednášku. U  přednášky totiž 
stačí zajistit doktora, a ten už si ten zbytek zařídí. Kdežto tady se musí oslo-
vit firmy, které to zasponzorují, nakoupí pomůcky atd. Musíme proto vědět, 
pro kolik lidí je přesně daný workshop, vzhledem k omezené kapacitě pak 
umět namixovat jednotlivé skupiny účastníku, aby každý měl co dělat. Za-
tím se to ale vždycky nějak povedlo.

Měly jste čas, jako hlavní organizátorky, si tento rok poslechnout 
alespoň jednu přednášku nebo se zúčastnit nějakého workshopu?

KM: Ne (smích).
KK: Ne (smích). Myslely jsme si, že aspoň na půl hodiny si stihneme po-

slechnout přednášku pana dr. Nožičky, ale nakonec jsme usoudily, že bude 
lepší, když ten využijeme na odpočinek a natáhnutí se. Stejně to pak ale pře-
rušily příchozí SMSky a další věci. Ještě i workshop na stratifikaci vypadal, 
že bychom ho mohly absolvovat, ale taky to pak nevyšlo. Tak možná příští 
rok (smích).

Jaký je zájem ze strany studentů, vrací se vám vaše snaha?
KM: Zájem studentů o kongres se postupně zvyšuje a na další kongresy 

taky jezdí lidé, kteří byli i na předchozích ročnících. Z toho si tak nějak vyvo-
zujeme, že to smysl má. Taky po skončení každého ročníku vytváříme dotaz-
ník pro zúčastněné a snažíme se tak kongres neustále zlepšovat.

KK: Jo, tento rok byly ohlasy povětšinou kladné.

Co vedoucí workshopů a přednášející, dostáváte z jejich stran po-
zitivní ohlasy? Jak oni hodnotí tuto událost?

KM: Zrovna letos jsme byli hodně chválení. Např. pan dr. Ochonský nás 
velice chválil, stejně tak třeba dr. Nožička, ačkoliv je poměrně rýpal (smích). 
Většinou přednášející bývají nadšeni a  dokonce chtějí přijet znova. Akorát 
my chceme kongres dělat pokaždé trochu jiný a lektory obměňovat, proto 
je někdy musíme odmítnout. Mnoho doktorů i říká, že je pro ně větší zábava 
přednášet studentům než doktorům.

Existuje něco, co byste do dalších ročníku rády viděly zakompono-
vané nebo naopak něco, čemu byste se raději příště vyhnuly?

KM: Já bych byla ráda, kdyby příští rok přišlo více zahraničních studentů, 
protože tento ročník jich bylo určitě nejmíň ze všech tří zatím pořádaných.

KK: Já bych se ráda šla někdy podívat na nějakou přednášku (smích). 
Ale  jinak asi ne, já jsem spokojená a  baví mě to. Dokonce jeden spolužák 
se  mě ptal, proč jsem tak moc aktivní a  do všeho se cpu, ale tak prostě 
mě to baví, no (smích).

Celá kariéra v SSSČR nabízí hromadu zkušeností a nových zážitků 
a poznání. Určitě je to také skvělý bod do životopisu. Souhlasíte?

KK: Souhlasím (smích).
KM: Souhlasím a  ještě k  tomu něco dodám. Kdybych nenastoupila 

do SSSČR, tak by měl dnes můj životopis úplně jinou podobu. Já ti schválně 
ukážu, kolik certifikátů a diplomů jsem měla možnost získat (vytahuje a ná-
sledně ukazuje napěchovanou složku). Takže opravdu je jich pěkná řádka 
a sdružení mi dalo hrozně moc. Nejvíce asi zkušenosti a kontakty, což jsem 
snad sama ani předem nečekala.

Když už jsme nakousli onu kariéru a  životopis, jak těžký pro vás 
bude přechod do pracovního systému, do jisté míry tedy odloučení od 
celé komunity. Máte již představu, kde byste po škole rády pracovaly, 
jaké oblasti stomatologie vás více zajímají a jak vůbec vidíte vaši bu-
doucnost?

KM: Tak já v tom mám jasno. Já se nechci odloučit, proto bych ráda zů-
stala na klinice a ráda bych učila. Tak bych zůstala i nadále  v kontaktu se 
sdružením, podobně jako Péťa Kučera u nás v Brně. I když teď je to pracovní 
místo trochu na vážkách. Možná bych si ráda i  udělala PhD. Každopádně 
ráda bych skončila na klinice a to i přes to, že spousta studentů to považuje 
jako zahrabání se. Já s nimi naopak nesouhlasím a myslím si, že klinika má 
velký potenciál, který ne každý musí vidět. Konkrétně bych ještě ráda byla 
na konzervačním oddělení a  věnovala se záchovné stomatologii a  endu, 
i když tam už je velký mág pan dr. Kučera, takže nevím, jestli mě na ní pustí 
(smích).

KK: No, já nevím. Já ještě furt spoléhám na to, že mám ještě rok k dobru. 
Jednu dobu jsem si říkala, že se určitě vrátím k nám do Rožnova, dokonce 
jsem mluvila i s jednou paní doktorkou, která tam teď končí. Pak si ale zase 
říkám, že bych nechtěla odejít z Brna, protože přece jen se toho v Rožnově 
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až tak moc neděje. Takže jsem trochu na vážkách. Oborově jsem se chtěla 
věnovat pedostomatologii, ale tím už si taky nejsem moc jistá, protože mají 
moc malou pusinku, jsou celkově hrozně malí a vše musí probíhat hodně 
rychle (smích).  Takže fakt teď nevím.

Už jsme v podstatě na konci, jaký je proto prezidentský postup na 
perfektní vymodelování MOD amalgámové výplně horních stoliček 
a fotokompozitní výplně horních jedniček?

KM: (smích) No tak musíš mít matrici, že jo, bez matrice to neuděláš. 
Musíš ji taky hezky vybombírovat, protože bez toho to taky neuděláš. A pak 
už klasický postup jako modelace ořezávačema. Takže dobře nakondenzo-
vat a pak kopírovat okluzi frámovačem. Dobré je taky na konci namočit va-
tičku do alkoholu a trošku tím výplň zaleštit.

KK: (smích) Tak já jsem jednou dostavovala s  paní doc. Roubalíkovou 
celkem velký defekt podle Vaniniho. No a musíš vrstvit, vrstvit a vrstvit. Pak 
tam přidáš nějaké efekty, rozleštíš a je to v pohodě (smích).

Existuje něco, co byste rády vzkázaly na závěr tohoto rozhovoru 
studentům a mladším kolegům, kteří mají ještě celé studium před se-
bou?

KK: Že to studium není zas tak dlouhé, jak si myslí, takže ať nepřemýšlí 
stylem, že jsou ještě v moc nízkém ročníku a zapojují se do všeho, co jde, 
protože pak už na to taky může být pozdě.

KM: Přesně tak. Něco takového, jako ještě je moc brzo, prostě neexistu-
je. Je potřeba do všeho jít, i když se třeba může někomu zdát, že mu to moc 
nepřinese nebo ho budou kolegové odrazovat. Není to tak. I kdyby mu to nic 
nepřineslo po odborné stránce, stále potká nové lidi a získá kontakty, a pak 
už bude vědět, na koho se obrátit a bude se umět trochu orientovat. Takže 
do všeho jít po hlavě a využívat dnešních možností.

Martin Wzatek
LF MUNI Brno

Ve dnech 31. 8. – 1. 9. 2014 proběhla v rámci 61st IADS & YDW Annual 
World Dental Congress General Assembly, neboli Valná hromada, jejíž 
součástí byly volby nového vedení IADS (International Association of Den-
tal Students). 

Executive Committee (Výkonná rada) IADS sestává se 7 členů, kterými 
jsou: President, General Secretary, Treasurer, Editor, International Exchange 
Officer, International Scientific Officer, Immediate Past President. 

V minulém roce Českou republiku v ExCo zastupovala Petra Horáková 
v  roli General Secretary. Po volbách, které proběhly zmíněném kongrese, 
došlo k několika změnám. 

Rádi bychom touto cestou pogratulovali MDDr. Petře Horákové k funkci 
prezidentky International Association of Dental Students pro následující rok 
a držíme palce, aby tuto náročnou pozici ustála a užila si takovýto úspěch.

Kateřina Křenková
LF MUNI Brno

Petra Horáková
prezidentkou IADS
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Na plese SSSČR jsem byl osloven redaktorem časopisu, zda-li bych 
nesepsal menší úvahu o studiu zubního lékařství v ČR. Nabídku jsem přijal 
a vyjádřím zde tedy svůj názor ohledně této problematiky.

V prví řade si myslím, že je úplně jedno, které město si ke svému studiu 
člověk zvolí. Žádná škola vám z  rukou CEREC neudělá, a  kdo se chce ně-
čemu přiučit, musí vyhledávat kvalitní, soukromé praxe. Hodně studentů 
řeší, jestli si vybrali takové město, kde se náš obor vyučuje dobře a správně. 
Upřímně, ani se jim nedivím. Není příjemné zjistit, že zrovna vaše klinika má 
nejhorší jméno v celé republice. Ovšem při hledání práce po škole je důleži-
té, jestli umíte vydělávat svému zaměstnavateli, a nikoliv to, kde jste trávili 
svá studentská léta. Ti lepší si budou hledat takového zaměstnavatele, kte-
rý bude dělat lege artis ošetření a nechá si za to masně zaplatit. Ti méně 
úspěšní skončí u non lege artis práce, ale také budou slušně vydělávat. Dů-
ležité je zdůraznit to, že kde chcete být vy, záleží pouze a jen na vašich roz-
hodnutích než na vaši alma mater.

Pokud i přes výše zmíněné stále dychtíte po srovnání jednotlivých měst, 
dovolím si jako student posledního  ročníku provést malé zhodnocení. Z po-
hledu našeho studia je asi zatím nejlepší Hradec Králové, nicméně Olomouc 
jej brzy doběhne, pokud se již tak nestalo. Naproti tomu, v případě, že se 
chcete angažovat ve sdružení, rádi rozvíjíte své organizační schopnosti 
a získáváte užitečné kontakty, volbou číslo jedna by pro mě bylo Brno. Je to 
nejaktivnější členské město SSSČR, což člověku může usnadnit spoustu věcí 
v průběhu studia. V SSSČR potkáte šikovné lidi ze všech fakult a získáte tak 
celorepublikový přehled, díky čemu si pak např. názory na fakulty můžete 
poměrně dobře formovat i sami.

Na Slovensku jsou pak předražené přijímačky a  studuje se tam 6 let, 
což jen zdržuje mladé a nadané studenty, kteří by vlastní silou a pílí za ten 
poslední rok dosáhli mnohem více bez školy na krku, než s ní.

Ze začátku studia jsem žil bídně. Neměl jsem peníze a šetřil jsem i tam, 
kde jsem už tak dával málo. Proto jsem oslovil vzdálenou rodinu v zahraničí, 
jestli bych je nemohl na dva měsíce navštívit. Práci jsem našel během první-
ho dne. Po práci jsem pak chodil na praxi k zubařům v okolí. O studenty se 
totiž pracovní agentury perou. Za studenta nemusí platit daně, proto je to 
pro ně velmi výhodné. To je jedna z věcí, kterou mám na EU rád. Nás studen-
ty berou v zahraničí rovnocenně s těmi svými. Dokonce nám němečtí kole-
gové mohou i závidět. To, co si tam vyděláme, má u nás doma obrovskou 
hodnotu. Pro ně je to furt jen minimální výdělek.

Proč ale pracovat v  Německu po škole? Slyšel jsem spoustu názorů 
včetně např. toho, že se to kvůli složitému vybavování na úřadech nevyplatí. 
To je pravda, úřady jsou katastrofa, ale na druhou stranu, kdy v dějinách bylo 
lehčí dostat se na západ? Problém může být možná tak s bydlením. Když 
máte rodinu, tak je to lehké, když ne, tak i to se to dá zvládnout. S měsíčním 
platem 2000 eur si nějaký privát za 400 eur bez problémů najdete. Třeba 
v  Stuttgartu dokonce mohu nabídnout svou pomoc. Pokud by byl zájem, 
tak mi může kdokoliv napsat na email (michalplocica@gmail.com). 

Moc taky nevím, kde se vzala myšlenka, že je lepší nejdříve po škole 
pár let pracovat a potom vycestovat do zahraničí. Je to alespoň, co já vím, 
všeobecně rozšířený názor. Většina lidí však do Německa nikdy nevycestuje. 
Tak proč bychom se měli řídit všeobecně rozšířenými názory? Častou výmlu-
vou také je „Něco už pak budu umět a nebudu se tedy za sebe stydět.“ Bohu-
žel ze svého pozorování jsem si všiml, že právě to, že absolvent nic neumí, je 
jeho největší výhodou. Ten, kdo nic neví, nemá ani žádné zlé návyky. Má ten 
největší  potenciál naučit se věci dělat správně. Krásným důkazem může 
být, že např. Ivo Marek (kvalitní český ortodontista) hledá na svou kliniku 
absolventy s maximální délkou praxe 4 roky. On ví, jak jsou špatné návyky 
prodělečné. Kromě toho se za těch pár let po škole usadíte, založíte rodinu, 
atd. Pak je cesta do světa mnohem těžší. Naopak vrátit se můžete kdykoliv.

To je asi trochu stručněji vše, co bych k tomuto tématu rád řekl. Záleží 
pouze na každém z nás, jak si svou budoucnost zařídíme. Přeji vám proto 
hodně studijních úspěchů a ať si ji máte takovou, jakou chcete, a nemusíte 
ničeho litovat.
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Ve středu 9. října se v Praze, Brně, Hradci Králové a Plzni usku-
tečnil 1. český den zdravých zubů. Akci pořádala, jako doprovodný 
program k Pražským dentálním dnům, Česká stomatologická komora 
a Český rozhlas Dvojka, ve spolupráci s Asociací dentálních hygienis-
tek ČR a  Sdružením studentů stomatologie ČR, za podpory společ-
nosti Colgate.

Akce byla určena pro laickou veřejnost, která se zde mohla za po-
moci zubních lékařů, hygienistek i studentů zubního lékařství sezná-
mit s teoretickým i praktickým významem prevence, vlivem ústního 
zdraví na celkový stav organismu a se správnou péčí o ústní dutinu.

Akce probíhala ve třech hodinových blocích. Každý z nich začínal 
živým vstupem do vysílání Českého rozhlasu Dvojky, následován teo-
retickou přednáškou zubního lékaře a dentální hygienistky. Studenti 

stomatologie pak zájemcům předvedli techniku správného čištění 
a spolu se zubními lékaři a hygienistkami zodpověděli četné dotazy. 
Zúčastnění mohli být rovněž motivování ke správné orální hygieně 
i drobným darem společnosti Colgate.

Navzdory faktu, že se akce konala vůbec poprvé, se na všech mís-
tech setkala s velkým zájmem a vysokou účastí a můžeme tak očeká-
vat i další ročníky Českého dne zdravých zubů.

Za zúčastněné studenty
Ivo Wofek 

I. český den
zdravých zubů



MUDr. Jiří Sedelmayer
Narozen 1946 v Praze. Roku 1977 emigroval do Západ-
ního Německa. Usadil se v Hamburgu, kde vystudoval 
zubní lékařství. Následně působil jako docent na sto-
matologické fakultě tamní univerzity. Roku 1996 
zjistil, že si neumí čistit zuby. V 65 letech opustil ško-
lu a šel do důchodu. Od roku 2011 žije v Praze.

24

S doktorem Sedelmayerem jsme se potkali na Týdnu čistých zubů 
(11 . - 15. 8. 2014, Lísek u Bystřice nad Pernštejnem). Na první pohled 
sympatický, i když celkem přehlédnutelný starší pán. Přesto mi bylo 
od první chvíle jasné, že se kolem něj děje něco zvláštního, ale netušil 
jsem co. Tak jsme si sedli a já se začal ptát.

Jaký vliv mělo studium v Hamburgu na Vaši pozdější dráhu? Bylo 
by všechno jinak, kdybyste studoval v Čechách?

Zcela určitě. Nejvíce se to pozná na vztahu k autoritám. Byla to asi ta vět-
ší míra demokracie, kterou jsem od nás neznal, která mě naučila, že všechno, 
s čím jsem nespokojen, můžu změnit. V Německu nebyla síla, která by mohla 
člověka postihovat jen za to, že otevřel pusu a ptal se, byť rýpavě.

Studium v Hamburgu sice nebylo zdaleka ideální, ale podstatou výuky 
byla skutečně praktická výuka. Po dvou letech jsme měli de facto výuční list 
laboranta, čehož jsem později náramně využil. Několik let jsem si všech-
ny protetické výrobky zhotovoval sám. Zatímco v  Čechách se absolvent 
praktickým zkušenostem naučí až po škole, vlastně metodou pokus-omyl. 
Oproti těm pár nadšencům, kterým se podařilo stát skvělými odborníky 
i v ČR, jsem měl jednoznačně lepší startovní pozici.

Po škole jste tedy začal působit na stomatologické klinice v Ham-
burgu jako asistent. Proč jste nešel do privátu a  čemu jste se tehdy 
vlastně věnoval?

Do privátu jsem ani jít nemohl. Ač jsem žil v Německu půlku života, ni-
kdy jsem si nepožádal o německé občanství, a jako cizinec jsem měl jen dvě 
možnosti. Pracovat v blázinci nebo na univerzitě, kde byly podmínky pro za-
městnávání cizinců lepší. Věnoval jsem se hlavně výuce studentů a mezitím 
se zdokonaloval hlavně v endodoncii a záchovné stomatologii. Na fakultě 
byly skvělé podmínky, jisté místo, brzy jsem si vybudoval respekt jak u nadří-
zených tak u studentů. Byl jsem do učení opravdu zapálený. Navíc pozice 
na klinice byla v té době velmi žádaná. Zubařů v Německu je strašně moc 
a vydělávat peníze v privátu je opravdu složité. Díky tomu panovalo na kli-
nice konkurenční prostředí, které nikomu ani mně nedovolilo být špatný. 
Kdyby zjistili, že na moje přednášky studenti nechodí, přišel bych o práci.

Velmi mě zaujalo, když jste řekl, že roku 1996 jste zjistil, že si ne-
umíte čistit zuby. Jak se to tak stane? Obrátilo to Váš život naruby?

Začalo to opět u  studentů, kteří se mě jednoho dne zeptali, jak je to 
s tím čištěním zubů. A já řekl, že o tom nic nevím. Jistěže jsem si zuby čistil, 
ale žádná technika to nebyla. Začal jsem pátrat, načítal kvanta literatury, 
ale stejně o tom nikde nic prakticky použitelného nebylo. Jak to ten Stillman 
nebo Bass vlastně mysleli? Napsal jsem o tom pár článků, spíš populárně 
naučných než odborných. Do jednoho jsem napsal: Každý rok opouští školu 
doktoři s červeným diplomem s viditelnými povlaky zubů, krvácením dásní 
a zápachem z úst.

To musel být skandál!
To taky byl, ale měl jsem pravdu. Jsem prostě rebel a nic mi není svaté. 

Tak jsem začal dělat prevenci a nacházel další a další zažitá pravidla, která 
byla zkrátka špatně. Tak jsem se ozval. Do výuky jsem pak taky jako první 
na německých školách zavedl praktické čištění zubů na zápočet – dokud 
student neprokázal dokonalou znalost techniky, předmět nesplnil. A přesto 
jsem byl oblíbený. 

Jste celosvětově známý v souvislosti s vývojem pomůcek pro čiště-
ní zubů. Jak k tomu došlo a o jakou spolupráci jde?

Stalo se to poměrně náhodou. Na jedné z přednášek v ČR v 90. letech 
si mě všiml člověk od jedné firmy. V té době byla ta firma orientována spíš 

Rozhovor
s doktorem
Sedelmayerem
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na křesla a jinou stomatologickou techniku a hygienické pomůcky byly jen 
okrajovým sortimentem. Toho člověka zajímaly moje nápady a taky po mně 
chtěl, abych jeho značku propagoval. Na to jsem řekl: „Jen pokud budete 
dělat výrobky podle mých představ a  potřeb mých studentů i  pacientů.“ 
O peníze mi nejde, ani jít nesmí. A bylo vymalováno. Začalo to mezizubní-
mi kartáčky a kalibrační sondou, navrhl jsem taky zubní kartáček a později 
i solo. Nicméně procenta z prodeje žádných pomůcek nepobírám!

Jste tedy vynálezcem všech těchto pomůcek, máte na ně patent?
Spory o patenty stojí hodně starostí a taky peněz a mně o to vlastně 

ani nikdy nešlo. Nicméně kalibrační sondu pro mezizubní kartáčky skutečně 
patentovanou mám. Taky jsem autorem solo techniky (známé jako Sedel-
mayerova ☺, pozn. red.).

Proč jste se vlastně vrátil do České republiky?
V Hamburgu jsem pracoval až do 65 let, kdy jsem odešel do důchodu. 

V ČR jsem už od roku 1992 přednášel a dělal kurzy na různá témata, takže 
prostředí jsem znal. A v neposlední řadě tady mám rodinu.

Vaše, jak sám říkáte, kacířské teze jsou v naší zemi ještě stále při-
jímány dost kontroverzně. Proč myslíte, že to tak je? Je to ve světě 
stejné?

Jistěže je to jinak. Třeba v Chile mě autority respektovaly mnohem víc 
než tady. Během totality zde nebyl přístup k informacím a zažila se spousta 
dogmatických nesmyslů. Když spadla opona, začali být jejich autoři kon-
frontováni s  novými názory a  měli jednoduše strach, že budou odhaleni. 
Zkrátka čím méně člověk ví, tím víc se barikáduje za svojí autoritou. Vlastně 
nikomu nezazlívám, že nemá pravdu. Bylo mi jich spíš líto. Ale je to o schop-
nosti být otevřený a  neustále ověřovat všechno, co včera bylo pravdou. 
O tom je věda a to mi v naší zemi hodně chybí.

Přesto si k Vám mnoho nadšenců cestu pravidelně nachází a Vaše 
přednášky jsou velmi žádané. Není to paradox?

Naštěstí je i  u  nás mnoho skvělých lékařů s  hlavou otevřenou 

a už v době, kdy byly moje názory na fakultách tabu, jezdili jako študáci po-
tají na moje přednášky. Do dneška jsem u nás vedl kolem 800 kurzů a lekcí. 
A to je skutečně hodně. 

Důkazem toho, že Vás Vaši kolegové vyhledávají, je i tento již 28. 
týden čistých zubů. Změnilo se něco od jeho prvního ročníku, kterým 
to začalo před 17 lety na Churáňově?

Tehdy to bylo v úplně jiném formátu. Účastníků tam bylo snad jen asi 
12 a lékaři se tam jeli spíš odreagovat. Pak se ale rozneslo, co jsme tam dě-
lali, jak jsem je zbavil krvácení z dásní za týden, a na příštím týdnu už bylo 
narváno. Brzy jsme museli určit strop, protože víc než 100 účastníků na TČZ 
prostě nejde zvládnout. Nejtěžší je sehnat dost špičkových lektorů na prak-
tické nácviky. Během let se taky výrazně měnil koncept týdne a pořadí vy-
učovaných disciplín (floss, IDK, kartáček a solo, pozn. red.).

SSS se už tři roky snaží nabídnout studentům zubního lékařství 
z  celého světa ty nejlepší přednášející a  atraktivní workshopy v  po-
době IDSC v Brně. Minulý rok Vaše účast nevyšla. Můžete říct, že Vás 
v roce 2015 uslyšíme v Brně přednášet?

Věřím tomu, že ano. Pokud budou dobře nastavené podmínky a budete 
vědět, co chcete, nevidím v tom problém.

Vzkaz pro naše čtenáře na závěr, pane doktore?
Hlavu vzhůru! Bude hůř.

Filip Hromčík
2. viceprezident SSS ČR
student 5. ročníku LF MUNI v Brně
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Týden čistých zubů
s MUDr. Jiřím Sedelmayerem a Společností preventivní stomatologie

Právě jsem zažila báječný týden a chtěla bych se s vámi o tuto zkuše-
nost podělit. 

Až do samého příjezdu jsem stále nemohla uvěřit šokujícímu zjištění, 
že jsem toto Nové školení orální hygieny neboli Týden čistých zubů vyhrála. 
Společnost preventivní stomatologie každoročně sponzoruje tento kurz 
deseti šťastlivcům, studentům zubního lékařství. Děkujeme za to. 

Naprosto úžasná byla přednášková část již v pořadí 28. týdne čistých 
zubů, kterou bylo naplněno každé dopoledne. 

Hlavním mottem společnosti je Celoživotní zachování zdravých zubů, 
bez zbytečných traumat. To vypovídá o všem. Základní myšlenka (iTOP – 
individuálně Trénovaná Orální Prevence) společnosti (SPS) se za 17 let (prv-
ní TČZ v srpnu 1997) své existence stala známou i celosvětově a kolegové 
z celého světa se v současné době přijíždí učit k nám. Mnozí z nich i na stej-
ný hotel Skalský dvůr, kde jim je TČZ překládán do jejich rodného jazyka. 

Na vlastní oči koukám, jak doktor Sedelmayer s  ledovým klidem dia-
gnostikuje světovou nákazu – zažitý pohled na stomatologii. Svým vytříbe-
ným humorem nás nutí smát se smutnému faktu, jak se příliš upíná pozor-
nost na výrobu těch nejlepších protéz, čili léčbu symptomatickou, aniž by 
se na mnoha místech řešila nejprve prevence – léčba kauzální. Vždyť v zu-
bařině se lišíme, opravte mě, pokud se pletu, od ostatních medicínských 
oborů právě v tom, že známe původ onemocnění, která nás trápí. Příčinou 
zubního kazu stejně jako příčinou zánětu dásní jsou v drtivé většině případů 
špatně vyčištěné zuby. 

Tyto nánosy vidíme na přednáškách v dostatečném množství. A také 
další vkusné obrázky. Vyhlášené humorné a trefné fotky a schémata Dr. Se-
delmayera a vtipná videa říkají víc než tisíc slov. K tomu jako třešinku na 
dortu vyslechnu komentář pana doktora a  dílo je dokonáno, břicho bolí 
a mozek pracuje.

A pak zase přemýšlet - Proč se nesnažit ze všeho nejdřív léčit lidi a udr-
žovat je v té nejvyšší hodnotě života – zdraví, než už jen napravovat škody?

Z jakého důvodu je zdravotní pojišťovna hrdá na svůj leták s obrázkem 
bolavého zoubku a  textem: „AŽ vás zoubky zabolí…aneb co vám nabízí 
ve stomatologii naše zdravotní pojišťovna?“ Lidé si zaslouží být veřejně mo-
tivováni k tomu, aby chodili někam a dělali něco dříve, NEŽ je zoubky zabolí!

Příklad z mého života. Celých pět let jsme se spolužáky smáli a plakali 
zároveň, jak absurdní byla situace, kdy jsme se potkali po první hodině Prekli-
nického zubního lékařství v prvním ročníku první týden školy. Vyučující nám 
tehdy usilovně hodinu povídala o  zásadách správné kavity. My jsme se na 
sebe poté koukali, všichni se stejným výrazem, který říkal zhruba: „Co je to 
ta kavita?!?“ 

Při nástupu na novou školu jsme čekali ledacos. Zmiňuji praxi. Možná 
někteří čekali, že se brzy budeme učit naše řemeslo, preparovat kavity, pre-
parovat pahýly, otiskovat, atd. Asi jsme ale nečekali, že nás za celou dobu 
našeho studia v rámci povinné výuky nikdo nezasvětí do tajemství dentální 
hygieny - praktického nácviku. Teoreticky jsme to měli samozřejmě zmáknu-
to, to ano - veškeré čistící metody tak, jak se vyvíjely od pravěku. Ukazovali 
jsme pacientům použití interdentálních kartáčků, pouze na modelu. 

 Ale, opakuji, prakticky, ve vlastních ústech a v rámci výuky se to, co vím, 
alespoň v Olomouci zlepšuje teprve poslední dva roky, díky mladým dokto-
rům, např. MUDr. Anně Ševecové, MDDr. Martinovi Kusému. 

Závidím medikům, které MUDr. Sedelmayer učil na univerzitě v Hambur-
ku. I přes překážky prosadil dovednost čistění zubů jako zkoušení na zápočet. 
S každým studentem zvlášť si on sám během semestru čistil zuby. Napřed 
medik zuby jeho a potom on zuby medikovy. A po čase, který měli studenti 
k vzájemnému trénování naučeného, je z tohoto praktického umění zkoušel.

 Laikům se může zdát automatické, že stomatologové ovládají tuto do-
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vednost. Sáhněme si ale do svědomí. Kdo z již vystudovaných toto musel 
na škole absolvovat? Komu z aktuálních studentů zubního lékařství, čtou-
cích tento časopis, kroužil profesionál ultra měkkým kartáčkem v ústech? 
Kdo zažil dokonale vyleštěný zub po dotyku single kartáčku? (Krom těch, 
kteří se nad rámec povinné výuky podílejí na projektu Dental Prevention). 
A tím se plynule dostávám k další části kurzu.

Co mě na TČZ dále stoprocentně nadchlo, byla praktická část pod ve-
dením MUDr. Lucie Sedelmayer. Kdo tvrdí, že na čistění není nic příjemného, 
že to je nuda, je naprosto vedle. Teď už zanechám veškerého teoretizování 
a povím vám svůj nejintenzivnější zážitek, jak jen je možné zážitek popsat. 

Tahle praktická symfonie v  rukou nejlepších profesionálů se konala 
každý den, hodinu. Bylo to vtipné, nápadité, tvořivé a hlavně velmi příjem-
né. Každý den jsme se učili s různými instruktory různé techniky – pondělí 
vlákno, úterý IDK, středa Bass, čtvrtek solo kartáček (každý den opakování 
předešlého) a pátek opakování všeho. Hlavně nit, ta je pro mě nejtěžší. 

Poprvé pro mne bylo čištění i single kartáčkem velmi příjemná chvíle, 
a to díky milé instruktorce Mgr. Zuzaně Serafinové. Ta a všichni ostatní in-
struktoři mi vždy brali zrcadlo z rukou a děkuju za to, protože bez zrcadla 
člověk nejlépe cítí, co přesně dělá. 

Nevýhodou praktické části bylo, že uběhla tak hrozně rychle… A pak 
jsme mohli nacvičovat čištění ve volném čase…

Další ze série milých překvapení tohoto týdne byl bohatý společenský 
program a úžasná kuchyně. Úterní raut s posezením uvnitř, venku i u tá-
boráku byl poklidný, seznamovací. V  průběhu večera se jistý student při-
slíbil k organizaci ranní rozcvičky, která se pak skutečně konala. Ačkoli se 
v předvečer starší osazenstvo smálo, ráno Filip velel četě mladých krásných 
hygienistek a studentek. Obecně byla na Skalském dvoře převaha hygienis-
tek. Společenský program vrcholil ve čtvrtek večer při rautu, čokoládových 

fondue a živé hudbě. Na „pyžamové party“ se tančilo dloouho… 
Kdo by se i přesto nudil, mohl využít veškerého sportovního vybavení na 

hřiště, do vody i do deště, a to za vskutku studentské ceny. Volejbal, tenis, 
stolní tenis či bazén byly na našem denním pořádku. V naprostém vyčerpá-
ní jsem ještě záviděla houbařům, kteří v těch košících vždy něco voňavého 
nesli… 

Týden čistých zubů, jak je vidět, mohu jen doporučit!  „Nositel tajemství 
o tom, co mají lidé v ústech“ mnohé z nás motivoval, některým z nás zasadil 
brouka do hlavy… 

Jako studenta se mě lidé často ptali: „Jak se vlastně správně čistí zuby?“ 
nebo „Jaká pasta je zaručeně nejlepší ?“ a to se pak velmi rychle dostaneme 
k té první otázce. Už několikrát jsem slyšela, že lidé se ostýchají ptát se na 
takovou „banální“ věc jako čistění doktora. (Druhá věc je, že i když se zepta-
jí, stále jim spousta doktorů odvětí, že si ty zuby prostě mají čistit. Tečka. 
Ale čím, nebo nedejbože jak, to už se nedozví.) Studenti, naučte se to a šiřte 
to  dál vždy, když můžete, od vás to lidi vezmou. Lidé to chtějí vědět. Čas-
to se velmi snaží, ale čistí špatnou technikou. Povídejte o tom, vrátí se vám 
to nastokrát.

MDDr. Alena Pivoňková
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Po valné hromadě v Plzni jsme s Katkou a Katkou nasedli do autobusu 
a odcestovali do Prahy, kde jsme měli klíče od bytu jisté kamarádky. Klíč pa-
soval do zámku na domluvené adrese, takže hurá! Jak jsme se tak s děvča-
ty bavili, jaký bude v  Tunisu program, tak nějak přišla řeč na dress-code. 
Byl jsem ujištěn, že jedna košile je fakt málo. Cestou přes Zličín jsme tedy 
vzali Markse a Spencera útokem. Večer jsme se pak už jenom odbavili, vy-
tiskli palubní lístky, objednali taxi na 3:30 a hurá do postele.

Cesta z pražských Dejvic až do Frankfurtu proběhla bez jakýchkoli zá-
drhelů. Měli jsme asi dvě a půl hodiny na přestup, tak jsem si říkal, že se 
trochu projdu po terminále. Vzal jsem foťák, že si zdokumentuju případné 
zajímavosti a vyrazil jsem. A  jak si tak jdu, tak koukám, že jsem nějak vy-
šel mimo bezcelní prostor. Okamžitě jsem se obrátil, že těmi dveřmi, kte-
rými jsem vyšel ven, projdu zase zpět, ale měl jsem smůlu. Ochranka mě 
chytla, a že prý rozhodně ne. Že musím znovu na pasovou a bezpečnostní 
prohlídku. Na to ale bylo potřeba pas, který ležel v  batohu, který hlídaly 
holky. Díky bohu za mobily. Zavolal jsem, aby mi potřebné doklady dones-
ly. Na první pokus sice hrdě vyrazily na opačný konec letiště, ale už na ten 
druhý trefily správně. Akorát jsem si tímto vysloužil zákaz vycházek. Ale co, 
aspoň si mě od té doby líp hlídaly :-P.

Po dalších asi 2 hodinách spánku v  letadle jsme přistáli v Kartágu. Při 
vstupu na terminál letiště jsem pochopil, že jsme asi opravdu v  jiné zemi 
– kolem nás prošel policajt se zapáleným cigárem. Chvilku jsem z toho byl 
trochu perplex, ale což – jiný kraj, jiný mrav. Pasová kontrola, vyzvednout si 
zavazadla a už se nás chopil jeden z organizátorů kongresu. Naložili nás do 
autobusu a  vyrazili jsme směr jih, kde měl proběhnout Prekongres. Cesta 
trvala dalších asi 8 hodin. V autobuse jsme se setkali se zbytkem naší české 
výpravy – Matějem a Petrou z Brna. Když si to člověk spočítá, tak jsme ces-

tovali od půl čtvrté ráno do asi 10 večer… No měli jsme toho docela dost.
Další den zvonil budík brzy – byl nabitý program. Nejdřív do teréňáku, 

kterým nás místní odvezli do pouště. Co mě překvapilo jako první, že v pouš-
ti není takový vedro. Měl jsem dlouhý kalhoty a mikinu a stejně mi bylo pří-
jemně chladno. První pouštní zastávka byla v místě natáčení Hvězdných vá-
lek. Když jsme došermovali světelnými meči, pokračovalo se dále. Tentokrát 
byla naší zastávkou oáza – les palem uprostřed pouště široko daleko. Oáza 
samozřejmě zahrnovala i  tradiční jezírko s osvěžující vodou. Katka se roz-
hodla, že není žádná baba, a už v něm byla až po uši. :-) Po vycachtání v oáze 
se jelo k  vodopádu. Vcelku to nestojí ani za řeč – prostě nějakej potůček, 
který v jednom místě padal asi o pět metrů dolů. Ale místní si toho místa asi 
váží, protože je to přeci potůček uprostřed pouště!

Vyprávět bych mohl až do aleluja a  osobně tak třeba u  píva rád uči-
ním. StuDent má ale jen omezený prostor, tak se snad jen zmíním o tom, 
že součástí programu byla jízda na velbloudech, čtyřkolkách, tradiční večeře 
v doprovodu domorodých tanečnic a mnoho dalších kratochvílí. Hlavně nás 
ale čekala další osmihodinová cesta na sever do města Sousse, kde probíhal 
vlastní kongres IADS. Vím, že takhle to zdlouhavé cestování zní hrozivě, ale 
stálo to za to. Viděli jsme díky tomu Tunis jako takový a ne jen pozlátko ho-
telů, kam zavítá většina cestovatelů. Pro mě to byl zážitek.

Do Sousse jsme dorazili kolem deváté večer. Honem se navečeřet, hodit 
na sebe kvádro a hurá na ,,Suited-jazz party“ – formální zahajovací večírek. 
Byla domluvená ,,živá“ kapela, která sestávala z tenorsaxofonisty, kytaristy 
a playbacku místo ostatních nástrojů. Jak jsem později pochopil, tak to je 
jedna z těch lepších variant. Během večírku mě čekala další vlna seznamo-
vání ve stylu Hello! How are you? What’s your name? Where are you from? 
Samozřejmě jsem jméno, národnost, případně momentální pocity každého 
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nového kamaráda zapomněl dřív, než mi je sdělil. I tak jsme se ale, myslím, 
všichni příjemně bavili.

Další den začala valná hromada. Schválilo se přijetí nových zemí 
do IADS, dozvěděli jsme se o spoustě nových zajímavých projektů. Jedná se 
jednak o preventivní akce podobné zdravému zubu, a jednak o dobrovolnic-
ké podniky jako ,,International Voluntary Work Abroad“, kde studenti a mla-
dí lékaři pomáhají v chudších zemích se základní zubní péčí. Vše by v době, 
kdy čtete tento plátek, mělo viset na stránkách www.ssscr.cz. Asi nemá 
smysl rozepisovat se tu se všemi detaily. Jednání probíhala rychle, takže 
jsme mohli valnou hromadu za 2 dny ukončit.

Co je ale o kus zajímavější, je úspěch 2 našich studentů. Prvním z nich je 
Matej Magura (5. ročník, Brno), který se v Tunisu zúčastnil Lecture Contestu 
a se svojí prezentací nesoucí název ,,Polymorfismus TaqI v genu pro vitamin 
D receptor (VDR) a jeho vztah k agresivní a chronické parodontitidě“  dokon-
ce zvítězil. Jako cenu obdržel obdiv všech přítomných slečen a  mimocho-
dem i jedny lupovky. :-) Druhý student, o kterém šla řeč, byl Tomáš Kohout 
(Praha), který vyhrál Exchange Student Report Award za nejlepší report 
ze stáže. Slečny jej sice na místě obdivovat nemohly, ale není pochyb o tom, 
že v Praze to holky doženou. :-)

Ze společenského programu se omezím opět na pár pikantností:
Tunisani (podobně jako Francouzi) si taky myslí, že v koloně čekají je-

nom ti, kteří mají dost času. Zatímco my uvažujeme na rozhraní: stihnu to/
možná to nestihnu, tak radši nepředjíždím, v Tunisu mají toto rozhodování 
poněkud posunuté – možná to stihnu/v nejhorším ten naproti trochu zpo-
malí.

V Tunisu mají zajímavou měnovou politiku. Můžete si koupit dináry za 
eura (1€ jsou asi 2 dináry), ale zpátky vám vymění maximálně 30 % z toho, 

co jste si u nich předtím nakoupili (pokud neztratíte doklad). Navíc je zaká-
záno vyvážet jejich měnu ze země. Jinými slovy: Musí se tam všechno utratit. 
No a sranda je, když to první den neodhadnete a vyměníte si moc. Respek-
tive lidi před vámi si vymění moc a vy potom moc nepřemýšlíte a použijete 
stejnou bankovku… Ale co… Aspoň mi nebylo líto kupovat si drahý tuniský 
pivo :-D

Naučil jsem se pár arabských slovíček, třeba se vám budou jednou hodit.
Aschlema – Ahoj
Labes – jak se máš
Aischek – děkuji
Afrah bina, Maalen – udělej mi cenu, kámo… Jak jsem později pochopil, 

tak tato poslední věta se používá asi v jiném kontextu. Rozhodně ne v ob-
chodě…

Týden strávený v Tunisu byl super. Zážitků jsme si každý odvezli, že by to 
vystačilo na samostatné vydání StuDenta. Žádné vyprávění ale  nenahradí 
vlastní zkušenost, tak se snad uvidíme na některém z dalších kongresů.

Jakub Folbr
LF UK Hradec Králové



Ve zdravé ČR
zdravý zub
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Olomouc
V úterý 22. dubna 2014 proběhla na Horním náměstí v Olomouci tra-

diční akce „Ve zdravé Olomouci zdravý zub“, pořádaná Sdružením studentů 
stomatologie ČR ve spolupráci s Klinikou zubního lékařství LF UP, pod zá-
štitou rektora UP, děkana LF UP a proděkana pro studium Zubního lékařství 
LF UP, ředitele Fakultní nemocnice Olomouc, primátora města Olomouce 
a hejtmana Olomouckého kraje. 

Již ráno vyrazila bílá armáda studentů zubního lékařství, vyzbrojených 
velkými kartáčky a modely zubů, na olomoucké Horní náměstí, aby neúnav-
ně oslovovala kolemjdoucí s  nabídkou krátké instruktáže o  správné ústní 
hygieně. Reakce byly dosti různé. Někteří lidé ochotně a se zájmem poslou-
chali, nechali si dokonce obarvit zuby indikátorem zubního plaku, a s nad-
šením nacvičovali společně se studenty správnou techniku čištění. Nebyla 
nouze ani o zvídavé dotazy ohledně výběru správné zubní pasty, názoru na 
používání ústních vod či bělení. Všechny dotazy jsme se snažili trpělivě zod-
povědět a zároveň vyvracet všemožné mýty a polopravdy. 

Celkově jsme se setkali s kladnými reakcemi a jako odměnu si vysloužili 
poděkování a úsměv ze strany veřejnosti. Bylo vidět, že jim péče o chrup není 
cizí a že se chtějí opravdu zlepšit. A to je přesně důvod, proč se snažíme pře-
dávat dál naše znalosti o správné ústní hygieně. Jedině tak, když díky podob-
ným akcím rozšíříme povědomí o tom, jak správnou technikou čištění zubů 
předcházet vzniku zubního kazu, můžeme v naší budoucí praxi docílit toho, 
aby se na nás lidé smáli, nebáli se bílých plášťů, ale hlavně aby pochopili, 
že bez správné ústní hygieny není ani v Olomouci zdravý zub!  

Jindřich Handl
student 2. ročníku ZL
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V úterý 22. dubna 2014 se v Plzni, Praze, Hradci, Brně a Olomouci usku-
tečnil již několikátý ročník preventivní akce Ve zdravé ČR zdravý zub, pořá-
dané pod záštitou Sdružení studentů stomatologie ČR, který měl za úkol 
šířit osvětu o dentální hygieně mezi širokou veřejnost. 

Na Náměstí republiky v Plzni se po celý den přibližně čtyřicet studen-
tů stomatologie střídalo u  stánku, kde se kolemjdoucí mohli zastavovat 
a kde s nimi studenti zubního lékařství konzultovali problémy ohledně péče 
o dutinu ústní a sdíleli cenné rady týkající se nejenom čištění zubů. Studen-
ti odhalovali chyby, kterých se při čištění lidé dopouštěli, vysvětlovali jim 
správnou techniku čištění, prováděli praktický nácvik a ochotně odpovídali 
na rozličné dotazy. Individuální vřelý přístup studentů se v řadách občanů 
setkal s velice pozitivní odezvou a letošní ročník sklidil i tentokrát mezi širo-
kou veřejností obrovský úspěch. Studentům se během celého dne podařilo 
odškolit několik set Plzeňanů. Nutno podotknout, že někteří přišli letos re-
call absolvovat již po několikáté.

Letošní akce Ve zdravé Plzni zdravý zub nezůstala bez povšimnutí médií 
a to jak tisku, tak televize. Počasí bylo od rána příznivé a celé akci přálo.

Moc rád bych jako jeden z účastníků poděkoval organizátorům tohoto 
preventivního programu, všem zúčastněným studentům a  našim sponzo-
rům za jejich ochotu, nadšení a skvělou náladu, neboť bez jejich přičinění 
by akce podobného druhu nemohly vznikat. 

Petr Havlík
3. ročník LF Plzeň

Hradec Králové
Tak jako v loňském roce, i  letos se studenti zubního lékařství v Hradci 

Králové zapojili do akce Ve zdravé ČR zdravý zub. Tentokrát jsme rozbalili 
svůj stan na Masarykově náměstí. Brzy k nám tak začali přicházet lidé s chu-
tí dozvědět se něco o správné ústní hygieně. My se proto ochotně chopili 
modelů čelistí a kartáčků a pustili se do boje za krásnější úsměv.

Naším cílem samozřejmě nebyli jen dospěláci, ale i maminky s dětmi 
a dokonce se u nás zastavila i školka. Některé děti se nás v tom bílém oble-
čení bály, ale snažili jsme se je zaujmout naším zubatým plyšákem a barev-
nými kartáčky. A věřím, že jsme si nakonec jejich důvěru získali. 

Jedinou nepříjemností celého dne bylo počasí. Naše odpolední skupinka 
studentů si totiž užila i deště. Ale to bychom nebyli my, kdyby nás pár kapek 
odradilo. Zvali jsme lidi dál pod náš přístřešek, kde na ně čekala spousta 
informací, praktický nácvik, kartáčky Curaprox i ústní vody Listerine.

Rozhodně to byl náročný den pro každého z nás, ale nikdo jistě nelitoval!

Lásková Alžběta
LF UK Hradec Králové
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Brno
Tak jako každý rok i letos jsme se sešli na náměstí Svobody my, studenti 

zubního lékařství, převážně pak nadšení prváci doplnění o některé starší ko-
legy, abychom kolemjdoucí zájemce instruovali správné ústní hygieně a po-
přeli všemožné mýty a fámy s ní související.

Začalo se hned ráno. Již od devíti hodin se kolem stanu Masarykovy uni-
verzity začali scházet první zvědaví lidé, kterých jsme se následně chopili 
a kvalitnímu čištění je mimo našich znalostí učili i díky různým pomůckám, 
jako byly modely zubů horní a dolní čelisti, zubní nitě, detektory plaku a pře-
devším kartáčky (klasické, mezizubní a  jednosvazkové). Ti nejzapálenější 
pak byli instruováni i přímo a na nich použité kartáčky si jako část motivace 
mohli odnést s sebou domů.

V průběhu dne nás nezastavil ani déšť, který se dostavil už dopoledne 
a víceméně pokračoval až do závěru akce. Vybaveni deštníky jsme i přes ten-
to fakt ve své aktivitě pokračovali a pilně školili další a další kolemjdoucí. 
Čas tak uběhl nečekaně rychle, ani jsme se nenadáli a  už se museli začít  
pomalu balit, dokonce zrovna když se začínalo rozjasňovat.

Projekt Ve zdravém Brně zdravý zub tak uvedl většinu z nás do prvního 
kontaktu s budoucími pacienty a umožnil nám zdokonalit se v komunikač-
ních schopnostech. Jak si správně čistit zuby se v  průběhu dne dozvědělo 
široké spektrum Brňáků, od maminek s kočárky, přes starší lidi až po mladé 
slečny a školky s dětmi. Ani nepříliš vydařené počasí nám nezkazilo dojem 
z této skvělé akce, která má jistě v Brně své místo, a my tak již nyní vyhlížíme 
další ročník, abychom pokračovali v boji za správnou ústní hygienou a krás-
ným úsměvem!

Martin Wzatek
LF MUNI

Na začátku čtvtého dubnového týdnu proběhla v  Praze, pod záštitou 
děkana 1. lékařské fakulty UK prof. MUDr. Aleksi Šeda, akce celorepubliko-
vého charakteru s cílem  proškolit širokou veřejnost správnými technikami 
čištění zubů a významu preventivní péče. Výukový stan s pomůcky, kartáčky 
zdarma a dvaceti studenty zubního lékařství 1. LF byl umístněn na Karlově 
náměstí v Praze.  Během jediného dne se studenti věnovali více než 400 zá-
jemcům.  Správnost akce podpořila i reportáž České televize odvysílaná ve 
večerních zprávách. 

Filip Tomeček
LF UK Praha



XXVIII. Valná hromada v Plzni

Co nás ještě čeká v roce 2014
a na začátku roku 2015?

Rádi bychom přivítali všechny nové studenty v jejich prvním semestru. 
Nejčastěji se tak děje na informační schůzce s názvem Prvákoviny, po které 
následuje volný večerní program. 

Ihned po zahájení podzimního semestru nás také čeká XXIX. valná hro-
mada SSS ČR, která se tentokrát odehraje v Praze v datu 3. – 5. 10. Valná 
hromada bude navazovat na 2. český den zdravých zubů, na kterém spo-
lupracujeme s ČSK, a také na Pražské dentální dny, jež probíhají 2. – 3. 10. 

V týdnu od 19. do 26. 10. proběhne projekt s názvem Training Session 
Prague, který organizujeme společně se Slovenským spolkom študentov 
zubného lékárstva. Náplní této události je trénink nových trenérů, kteří pak 
své nabyté znalosti zaměřené na správnou komunikaci mezi lékaři, mezi 
pacientem a lékařem apod. předávají dále. 

Na začátku prosince, konkrétně 6. 12., se nejen se všemi studenty zub-
ního lékařství, mladými lékaři, ale také s lektory rádi potkáme na XIII. re-
prezentačním plese SSS ČR, který se opět bude konat v prostorách KC Se-
milasso v Brně. 

A  co se bude dít v  mezičase? Určitě se v  každém městě můžete těšit 
na odborné přednášky či workshopy a také na karneval pod názvem Zubař-
ské mecheche. 

Po zkouškách můžete počítat s  dalším ročníkem International Dental 
Student Congress v Brně a také s Mid Year Meetingem IADS, jež proběhne 
v nádherném Jordánsku. 

Jménem Sdružení studentů stomatologie ČR přeji všem našim členům 
a také sponzorům úspěšný zbytek roku 2014. 

Kateřina Křenková
LF MUNI, Brno 

Ve dnech 28. 2. - 2. 3. 2014 se tradičně sešli nadšenci a  dobrovolníci 
z  řad studentů zubního lékařství na jarní Valné hromadě SSS ČR v  Plzni. 
Po  krásné podzimní Valné v  Olomouci převzali štafetu aktivní studenti 
z Plzně a sezvali celkem 35 budoucích lékařů ze všech 5 univerzitních měst 
s výukou ZL.

Valná hromada SSS ČR probíhá dvakrát ročně. Zatímco hlavním bo-
dem podzimního setkání bývají volby, v  Plzni bylo těžiště v  optimalizaci 
projektů Sdružení a diskusi nad achillovými patami našich aktivit.

Po pátečním sjednocení čaker v kolejní hospodě Ucho jsme věnovali so-
botní dopoledne přehledu činnosti funkcionářů. Výborný oběd nás odpíchl 
do druhé půlky jednání. Projekt Gravident (o orálním zdraví pro těhotné) je 
aktuálně nejbolestivějším bodem Sdružení a byla mu věnována značná po-
zornost. Rozsáhlá diskuse poukázala na mnoho úskalí v komunikaci všech 
zúčastněných stran a  vytyčila několik bodů: zejména je klíčové dokončit 
prezentace pro školení školitelů, ukotvit vztahy s cílovými partnery projek-
tu, tedy mateřskými centry, a definovat roli zúčastněných.

Oproti tomu projekt Ve zdravé ČR zdravý zub funguje poměrně hlad-
ce, řešily se jen lokání odlišnosti. Z dalších projektů, které prošly analýzou, 
jmenujme plánovaný World Oral Health Day, Český den zdravých zubů, 
Na vlnách Listerine či výměnné programy (klinické a výzkumné).

Předloženo bylo taky velké množství projektů fungujících v rámci IADS 
(International Association of Dental Students), do kterých se každý člen 
SSS ČR může zapojit. Jde jak o preventivní akce, odborné konference, tak 
o soutěže, magazíny, dobrovolnické mise. Veškeré informace k těmto pro-
gramům žádejte u svého LEO.

Pro ohlášené rezignace několika volených členů vyvstala povinnost zvo-
lit nové vykonavatele daných funkcí. Gratuluji tedy následujícím funkcioná-
řům k jejich novým zodpovědnostem: NSO - Iveta Shorná, LEO Plzeň - Daniel 
Fanta, LSO Plzeň - Lucie Janouškovcová, LPO Praha - Filip Tomeček.

Sobotní podvečer zpestřila (stejně jako na podzim v Olomouci) návštěva 
z ČSK a diskuse tentokrát s MUDr. Robertem Houbou například o novém ob-
čanském zákoníku a jeho dopadech na práci zubního lékaře. Pak se celá spo-
lečnost přesunula do prostorů krásného a věhlasného Plzeňského prazdroje. 
Veselou hodinovou prohlídku završila ochutnávka „špinavého“ piva a dobře 
našláplí jsme se přesunuli do jednoho z plzeňských podniků typu The Pub. 
Tam jsme utužovali vztahy až do ranních hodin.

Do nedělního rána nás přivítal MUDr. Jiří Zvolánek, který v roce 2001 za-
kládal SSS ČR. Kromě toho je také mimořádným lékařem, který se s  námi 
podělil o spoustu dojmů jak z dob svého studia, tak i z vedení soukromé pra-
xe. Souhrn z nabité diskuse očekávejte v podzimním čísle časopisu StuDent. 
Kolem poledne pan doktor symbolicky ukončil XXVIII. valnou hromadu SSS 
ČR v Plzni a za půl roku už nás očekává Praha.

Velmi pozitivním výstupem ze zasedání Valné hromady je fakt, že členů 
přibývá, aktivity jsou stabilní, hospodaření je přehledné a Sdružení se stále 
rozvíjí. Jen tak dál :)

Filip Hromčík
2. viceprezident SSS ČR
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Zánět dásní – jak ho léčit
a jak mu předcházet
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Zánět dásní (gingivitida) patří spolu s  parodontitidou mezi zánětlivá 

onemocnění parodontu1, tedy tkání, které upevňují zub v  zubním lůžku2. 

Zatímco gingivitida nevede k hlubšímu postižení tkání parodontu1 a reverzi-

bilně postihuje pouze dásně, parodontitida je již závažným onemocněním, 

které je charakterizováno ireverzibilní destrukcí všech tkání parodontu (dás-

ně -gingivy, zubního cementu, alveolární kosti a závěsných parodontálních 

vazů)3. Zánět postupně přestupuje z  měkkých tkání dásně na alveolární 

kost, kterou rozrušuje spolu s parodontálními vazy, upevňujícími zub ke kos-

ti, což vede ke ztrátě attachmentu (upevnění zubu v čelisti) a ke vzniku po-

stupně se prohlubujících parodontálních chobotů. Objevuje se viklavost 

zubů, tvoří se mezi nimi mezery (tremata) a  může docházet až ke ztrátě 

zubů3. Gingivitida a parodontitida jsou pokračováním stejného zánětlivého 

onemocnění4 a zhruba polovina neléčených gingivitid se postupně přemění 

na parodontitidu5.

Pro úspěšnou léčbu je proto třeba co nejčasnější stanovení diagnózy, 

kdy je terapie onemocnění relativně snadná, rychlá a levná5. Zánětlivé one-

mocnění parodontu je tichá nemoc6, která se obvykle nevyznačuje výraznou 

bolestivostí. Nebolestivé zánětlivé změny se ale demonstrují velmi časně 

např.  zarudnutím a  otokem dásní, dominujícím symptomem je krvácení 

dásní, které se objevuje při čištění chrupu, při jídle a někdy spontánně i přes 

noc5. Krvácení dásní by mělo vždy vzbudit pozornost6, protože signalizuje, 

že již probíhá zánět doprovázející gingivitidu nebo parodontitidu5. Pacienti 

by proto měli vyhledat pomoc odborníka, který zjistí, jak závažně je paro-

dont postižený a jaký bude postup léčby5. 

Hlavním etiologickým faktorem obou zánětlivých onemocnění jsou 

bakterie zubního plaku7. Za onemocnění parodontu jsou odpovědné určité 

druhy mikroorganizmů tzv. parodontální patogeny1, které se mohou v ma-

lých množstvích vyskytovat i u klinicky zdravého parodontu8. K onemocně-

ní dochází v závislosti na kvantitativní (množství) a kvalitativní (virulenci) 

přítomnosti parodontálních patogenů v  zubním plaku a  na obranyschop-

nosti hostitele1. Porušená rovnováha mezi mikroorganizmy zubního plaku 

a  imunologickou reakcí, která se v  tkáni rozvíjí jako odpověď na působení 

parodontopatogenních baktérií zubníbního plaku9, vede ke kaskádě pocho-

dů na buněčné i molekulární úrovni10, které spolu se škodlivými produkty 

parodontálních patogenů (enzymy, metabolity, toxiny)11 způsobují destrukci 

parodontálních tkání10. Pro rozvoj onemocnění jsou však podstatné i mikro-

organizmy nepatogenní, které patogenům vytvářejí vhodné životní prostře-

dí11. V případě nepřítomnosti zubního plaku nedochází ke vzniku gingivitidy 

s následným možným vznikem parodonditidy1.

Důležitá je skutečnost, že jediné co můžeme ovlivnit, je přítomnost mi-

kroorganizmů, tedy mikrobiálního zubního plaku3. Proto se prevence a léčba 

zaměřuje právě na jeho potlačení1. Je opakovaně prokázáno, že zánět vzniklý 

nahromaděným zubním plakem se dá léčit jeho systematickým odstraňo-

váním5. Nejpodstatnějším článkem v léčbě i prevenci plakem indukovaných 

onemocnění parodontu je tedy zavedení a  pravidelné dodržování správné 

ústní hygieny, která při mírnějších formách postižení zcela postačuje1.

Tento požadavek se zdá být až triviální, jednoduchý a samozřejmý. Ka-

ždý pacient je přesvědčen, že si čistí chrup tak, že lépe to již ani nejde. Opak 

je ale pravdou3. Proto je důležité, aby pacient navštívil zubního lékaře nebo 

dentální hygienistku, která ho instruuje, jak správně pečovat o dutinu ústní 

a případně mu odborně odstraní zubní plak či zubní kámen.

Správná ústní hygiena zahrnuje jak mechanické čištění (zubní kartáček, 

mezizubní kartáčky a dentální nitě), tak proplachování úst účinnou antimik-

robiální ústní vodou12. Mechanické čištění zubů a mezizubních prostor je ve-

lice důležité, protože rozrušuje zubní plak, nedokáže však významněji ovliv-

nit ani množství, ani aktivitu mikroorganizmů přítomných v zubním plaku13. 

Právě tuto funkci plní účinné antibakteriální ústní vody13, které navíc fungují 

jako „prodloužený zubní kartáček“ a účinkují i v místech nevhodných nebo 

nedostupných pro mechanické čištění. Všem přísným nárokům na pravidel-

né a dlouhodobé používání plně vyhovují účinné antibakteriální ústní vody 

LISTERINE®, jejichž tradice sahá až do roku 187914. Více než 50 let výzkumů 

dává ústním vodám LISTERINE® kredit nejvíce používané a nejrozsáhleji stu-

dované značky mezi všemi ústními vodami14,15. V druhé polovině roku 2014 

přichází společnost Johnson & Johnson s novinkou - ústní vodou LISTERI-
NE® PROFESSIONAL GUM THERAPY s klinicky ověřeným účinkem pro 
léčbu a prevenci zánětu dásní16.

Účinek ústní vody LISTERINE® PROFESSIONAL GUM THERAPY je 

založen na fyzikálním mechanizmu působení složky LAE (Ethyl-lauryol-ar-

ginát-hydrochlorid). LAE vytváří na pelikule (tenká vrstva, kterou vytváří 

na povrchu očištěného zubu slinné proteiny a která je postupně osídlována 

mikroorganismy zubního plaku) ochrannou antistatickou vrstvu. Ta brá-

ní přilnutí baktérií k  pelikulárním proteinům, narušuje tvorbu a  vyzrávání 

zubního plaku a tím léčí zánět dásní a zabraňuje jeho vzniku. Je klinicky do-

loženo, že již po 4 týdnech používání ústní vody LISTERINE® PROFESSIO-
NAL GUM THERAPY došlo k redukci tvorby zubního plaku o více než 42  % 

a   krvácení dásní se snížilo o více než polovinu16. Ústní voda LISTERINE® 
PROFESSIONAL GUM THERAPY navíc nezpůsobuje zabarvení zubů17 a  je 

velmi dobře tolerována16. Může být tedy používána dlouhodobě, nejen k léč-

bě zánětu dásní, ale i k prevenci recidivy onemocnění.
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    The comparison of the conservative and the early 

surgical treatment of the osteonecrosis of jaws

Author: Kristýna Šedivá

Coordinator: MUDr. Zdeněk Daněk 

Eligibility: Undergraduate student

Introduction: 

Osteonecrosis of jaws is a pathological state characterized by the oste-

onecrosis of the jaws, which is exposed through the mucous membrane to 

the oral cavity less often through the extraoral skin.

The osteonecrosis of the jaws can be caused by an infection, a radiation 

or drugs influencing the bone metabolism.

Among the drugs causing the formation of the osteonecrosis are in-

cluded bisphosphonates and RANK - ligand inhibitors used for the treat-

ment of pathological bone processes in the cancer disease, in the consider-

able scale used for the treatment of the osteoporosis.

Objectives of the investigation:

The main aim of this investigation was to find out whether is more effi-

cient the early surgical treatment or better results are reached by the con-

servative treatment according to the guidelines of AAOMS.

Experimental methods used: 

At the Department of Oral and Maxillofacial Surgery was performed 

a  retrospective study comparing the conservative and the early surgical 

treatment in 80 patients with the bisphosphonate related osteonecrosis of 

the jaws in the years 2010 – 2013.

  The patients were divided into two groups. The first group was treated 

by conservative procedures, which include using of oral antimicrobial rins-

es, antibiotic therapy and analgesics.

The second group was treated surgically. The early surgical treatment 

is completely removal of the necrotic bone with a hermetic closure of soft 

tissues indicated within one year of diagnosis.

  The main evaluation criterion was a success of the treatment and the 

average healing time in each group.

   Next, we compared the ratio between treatments and its evolution 

within each year.  
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Conclusion:

    The results of this work indicate the surgical treatment of the os-

teonecrosis of the jaws seems to be positively efficient as the number of 

healed patients and in a shorter time of the healing.

   This fact is in the contrary to the recommendation of American As-

sociation of Oral and Maxillofacial Surgeons from the year 2009 with their 

priority to the most conservative therapies. However it correlates with pro-

cedures which are being newly introduced in Europe.                

  Furthermore we found the increasing number of surgically treated pa-

tients in recent years compared to the previous. 

Key words:

Osteonecrosis of jaws, bisphosphonates, surgical treatment, conserv-

ative treatment  

TaqI polymorphism in the vitamin D receptor (VDR) 
and its relation to aggressive and chronic periodontitis 
in Czech population

Author: Matej Magura

Coordinator: Mgr. Petra Bořilová Linhartová, Prof. MUDr. Lydie Izak-

ovičová Hollá, Ph.D.

Eligibility: Undergraduate student

Introduction:

Periodontitis is a  complex, multifactorial, chronic inflammatory dis-

ease that involves degradation of periodontal structures, including alveolar 

bone. Vitamin D acts through binding with vitamin D receptor (VDR) and 

is responsible for regulating bone metabolism and mineralization; it also 

suppresses the immune system.

Objectives of the investigation:

The aim of this study was to analyse a single nucleotide polymorphism 

(SNP) in the VDR gene, which may affect the functional activity of the VDR 

protein, in Czech patients with aggressive (AgP) and chronic periodontitis (CP).

Experimental methods used:

In this case-control study 448 unrelated subjects were included. 

Genomic DNA of 67 patients with AgP, 305 patients with CP and 76 healthy/

non-periodontitis controls were genotyped.  For TaqI VDR (rs731236) gene 

polymorphism the method based on polymerase chain reaction (PCR) fol-

lowed by restriction digest was used.

Essential results including data, and eventual statistics:

There was no evidence for a significant association between TaqI VDR 

polymorphism and CP, while allele frequencies of TaqI VDR polymorphism 

was significantly different between patients with AgP and non-periodontitis 

controls (P = 0.015). And although no difference was found in genotype fre-

quencies in patients with AgP, statistically significant results were obtained 

after comparing the genotypes TT vs CT + CC (P = 0.034), in the subgroup of 

women (N = 40, P = 0.017).

Conclusion:

We can conclude relationship between the occurrence of the mutat-

ed allele (C) of TaqI VDR polymorphism and the development of aggressive 

forms of periodontitis, especially in women, but a correlation between mu-

tation and chronic form of periodontitis was not found.

Key words:

Periodontitis, TaqI, VDR, Czech population

The usage of computer modelling for operation plan-
ning in patients with large defects of the mandibular 
bone.

Author: Tetyana Kustro

Coordinator: Candidate of Medicine, Assistant Professor Kopchak A.V.

Eligibility: Undergraduate student

Introduction: 

Large-sized defects of the mandible are often caused by severe trau-

matic injuries and radical surgery for oral cancer. Such defects are always 

associated with significant aesthetic and functional disorders. To restore 

the integrity of mandibular bone the bone grafting procedure is widely 

used. However the replacement of large-sized mandibular defects is asso-

ciated with significant difficulties, caused by complex and unique anatomic 

structure of the face and mismatch of anatomic shape of the mandible and 

potential donor areas. An important task of reconstructive surgery in these 

cases is to restore the normal topographical relationships between all ana-

tomic elements of the maxillo-facial zone. However, in recent years due to 

the rapid development of computer technologies and their implementation 

in the sphere of medicine it became possible to expand the possibilities of 

reconstructive surgery planning in patients with large defects of the man-

dibular bone.

Objectives of the investigation:

Estimate the efficacy of computer modelling procedure in opera-

tion-planning for replacement of extensive mandibular defects with auto-

grafts from iliac crest.

Experimental methods used:  

The study is based on the analysis of 4 clinical cases where computer 

modelling procedure was applied on the stage of surgical intervention plan-

ning. All patients had extensive defects in the body of the mandible and 

were operated at the Department of Oral and Maxillofacial Surgery in Na-

tional O. Bohomolets Medical University (Kiev, Ukraine). 3D models of the 

facial skeleton with mandibular bone and soft tissues of the maxillo-facial 

area were created to determine the optimal geometrical parameters and 

spatial location of the bone graft. In all cases autografts from iliac crest 

were used, as they were most relevant to the mandibular bone on the bio-

logical and mechanical properties.

Essential results including data, and eventual statistics:  In the reviewed 

clinical cases 3 different approach for modelling of the bone graft were used 

during the virtual simulation of the reconstructive surgery. The advantages 

and disadvantages of these approaches were studied. In all cases the opti-

mal form and dimensions of the bone grafts were determined in presurgi-

cal stage. The actual results of the surgical interventions were basically in 

accordance with computer simulation in all cases. They were considered as 

satisfactory as an adequate occlusion and facial contours were restored. 

The use of modern computer technologies at the stage of operation plan-

ning in these group of patients facilitated the decision making process and 

simplified the determination of the required volume and dimensions, pro-

viding correct anatomic form of the autograft.

Conclusion: 

Preoperative 3D computer simulation and planning is a useful adjunct 

in reconstructive surgery for large-sized mandibular defects. It allows to 

perform accurate preoperative analysis of the three-dimensional parame-

ters of the autograft, to determine its  individual shape and spatial charac-

teristics in accordance with the parameters of the bone defect. 
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Třídenní kurz
v International
Center for Dental
Education

Ve dnech 23. – 25. června 2014 si již někteří užívali „pozkouškového“ 
volna, jiní si od učení na pár dní pouze odskočili a sešli se v městečku Scha-
an (Lichtenštejnsko), které je sídlem International Center for Dental Edu-
cation, Ivoclar Vivadent AG. Celkem se jednalo o 16 posluchačů z Olomou-
ce, Brna, Bratislavy a Košic, respektive 14 holek a dva kluky :-), a lékařského 
doprovodu z LF UPOL. 

Třídenní program byl opravdu nabitý. Pondělní dopoledne bylo zahá-
jeno přivítáním v prostorách výukového centra, na které již navazovala od-
borná přednáška na téma The latest about direct resin restorations and 
bonding procedures pod vedením Dr. Tatiany Repetto-Bauckhage. Po tom, 
co jsme se výborně naobědvali a vyhřáli na sluníčku na terase místní re-
staurace s  příhodným názvem Panorama, navázaly na dopolední teore-
tickou přednášku 3 praktické workshopy s názvem Modern technique for 
isolation of working field + How to create natural anterior estethics with 
composite + Anatomical direct posterior restoration. Během posledního 
workshopu jsme si vyzkoušeli dvě možné techniky zhotovení výplně II. tří-
dy, MO na moláru – jednak vrstvením kompozitů a také s využitím Bulk Fill 
materiálu. 

Po skončení programu jsme si krátce odpočinuli v  hotelu a  vydali se 
na společnou večeři do výtečné restaurace Rio ve Feldkirchu. Většina z nás 
ztrácela síly už při předkrmu, ale nakonec jsme úspěšně projedli až k de-
zertu. :-) 

Úterní ráno se neslo ve znamení prohlídky moderních výrobních pro-
stor s přísnými hygienickými předpisy a návštěvy obrovského skladu pre-
fabrikovaných zubů Phonares určených pro výrobu snímatelných náhrad. 
Poté jsme si již pod vedením Dr. Antona Lebedenka poslechli přednášky 
na téma The world´s leading All-Ceramics + Latest luting techniques for 
ceramic materials. Dr. Lebedenko se nám věnoval i po obědě, kdy pro nás 
vedl workshop zaměřený na leštění fazet do frontálního úseku (Chairside 
polishing and internal staining of a  veneer) a  cementování nejen fazet, 
ale i korunek či onlayí.

Úterní podvečer většina z nás využila k rychlé prohlídce hlavního měs-
ta Lichtenštejnska, Vaduzu, a  po pár minutách na hotelu jsme již spěchali 
na  večeři do restaurace situované v  prostorách krásného hradu Schatten-
burg. Jestli jsme se v pondělí večer přejedli, tak nevím, jak nazvat tento stav. 
:-) Po polévce každému z nás na stole přistál 30 cm veliký Wiener Schnitzel 
se salátem, hranolky a brusinkovou omáčkou. Vše ještě korunoval jablečný 
štrúdl s extra porcí šlehačky pro nenasyty. :-) Potom už jsme se jen „odkutá-
leli“ na krátkou procházku po Feldkirchu a poměrně brzy se v hotelu uložili 
ke spánku. 

Středeční program probíhal pod vedením Dr. Franka Zimmerlinga a zub-
ního technika Matthyho Boxhoorna, kteří nám dopoledne teoreticky před-
stavili Biofuncitonal Prosthetic System (BPS) a jednotlivé fáze výroby celkové 
snímatelné náhrady.  Odpoledne pak následovala ukázka ordinačních fází 
přímo v ústech pacienta ve vedlejší ordinaci zaměřená především na zhoto-
vení otisků a určení mezičelistních vztahů. Měli jsme možnost si také naži-
vo prohlédnout laboratorní fáze výroby náhrady a její následnou estetickou 
úpravu zaměřenou především na modifikaci gingivy. 

Středeční program uběhl jako voda a my jsme se již museli loučit a vydat 
zpátky do České republiky či na Slovensko. 

Chtěla bych touto cestou poděkovat nejen všem lektorům, jež se nám 
během kurzu věnovali, ale i Ing. Blabolilovi za jeho ochotu a nepolevující dob-
rou náladu  :-) 

Kateřina Křenková
LF MUNI, Brno
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